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> Esports: L’UB MiR presenta els seus equips i prepara eleccions per renovar la junta directiva PÀG. 20

La intervenció l’ha feta una 
empresa especialitzada i s’han 
retirat centenars de milers 
d’exemplars  PÀG. 9

Les abelles 
dels ruscs del 
carrer Montiu, 
traslladades 
a un apiari
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Dues sortides d’emergència de la 
LAV encara no estan operatives
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Pous sense connectar
A dia d’avui, en cas d’accident 
a l’interior del túnel, el passatge 
només podria ser evacuat per 
un dels tres accessos previstos

Moció de la Plataforma
El Ple aprova reclamar a Adif 
millores per garantir la seguretat 
i accessibilitat als passos a nivell 
de l’R2  PÀG. 3
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MARXA PER SOTERRAMENT DEL L’R2
Obertes les inscripcions per participar a la 
caminada que es farà el 20 de novembre 
pels punts del municipi afectats per obres d’Adif
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Imatge d’un dels passos de Sant Feliu de Llobregat, model que la Plataforma proposa per aplicar a Montcada, separant els vehicles dels vianants

El Ple d’octubre va aprovar, 
amb l’únic vot en contra de la 
CUP, una moció presentada 
per la Plataforma Tracte Just-
Soterrament Total que reclama 
a Adif que incrementi les mesu-
res de seguretat dels passos a 
nivell de la línia R-2 situats al 
carrers Bogatell i Pascual, amb 
la instal·lació d’una doble bar-
rera per als vehicles i un pas 
diferenciat per als vianants que 
sigui accesible i segur, seguint 
el model existent a Sant feliu 
de Llobregat. La moció insta 
el gestor de les infraestructures 
ferroviàries a complir amb el 
que determina la llei en matè-
ria de seguretat i accesibilitat i a 
fer els treballs de neteja i man-
teniment necessaris per reduir 
al mínim l’impacte de les vies 
a l’espai urbà. En cas de no fer-
ho, l’Ajuntament es compromet 
a reclamar responsabilitats ci-
vils i/o penals si es produeixen 
nous accidents en el futur.

Reticències de la CUP. La con-
veniència de presentar aquesta 
moció va generar un debat entre 
els grups amb representació al 
Ple sobre les conseqüències que 
pot tenir en la reivindicació del 
soterrament total de l’R-2. Tot i 
haver-la signat, el regidor de la 
CUP, Gonzalo Garcia, va vo-
tar en contra de la proposta en 
considerar-la un “error tàctic” 
entenent que “pot ser una ex-

cusa per a Adif per no fer el so-
terrament”. Contràriament a la 
CUP, el PP va donar suport a la 
moció que no havia signat prèvia-
ment. Eva García va qualifi car els 
acords de “raonables”, malgrat 
criticar expressions del text amb 
“un tuf polític i partidista”, i 
trobar a faltar mesures conscien-
ciadores per prevenir accidents. 
En aquesta línia, l’alcaldessa, 
Laura Campos (ICV-EUiA), es 
va mostrar partidària d’impul-
sar una campanya de sensibi-
lització per evitar que es creuin 
les vies quan les barreres estan 
baixades. Tot i així, l’edil va in-
sistir en la necessitat de millo-
rar els passos existents:  “No 
volem una víctima més al 
municipi i això passa per ga-
rantir la seguretat en aquests 
punts”, va dir. Jordi Sánchez 
(ERC) va reclamar unitat entre 
tots els partits i va negar que la 
moció sigui un error tàctic. “No 

és contradictori –va dir– tenir 
una visió estratègica de fu-
tur sobre el soterrament amb 
demanar una millora imme-
diata”. Per la seva part, Sergi 
Martín (Círculo) va criticar la 

“situació precària” dels passos a 
nivell i va reclamar “la màxima 
seguretat i accesibilitat per a la 
ciutadania”.
M. Carme Porro (PSC) també va 
exigir a Adif que compleixi amb 
“la seva obligació” de garantir 
passos dignes i accesibles i va fer 
una crida a la ciutadania per evi-
tar imprudències: “Cap minut 
del nostre temps val una vida”. 
David Gerbolés (C’s) va expres-
sar la seva satisfacció per una mo-
ció que “incorpora algunes de 
les esmenes que el nostre par-
tit va presentar al Congrés en 
la Proposició No de Llei sobre 
el soterrament”. Daniel Moly 
(CiU) va manifestar que, tot i 
que no és justifi cable, sí es “com-
prensible” que la gent creui la 
via amb la barrera baixada i va 
defensar l’aprovació d’una moció 
que “reclama justícia fi ns que 
no tinguem el soterrament”. 
La regidora no adscrita, Ana Ba-
llesta, va criticar la “deixadesa” 
d’Adif als passos a nivell que, 
segons va expressar, “encara po-
drien generar més accidents” 
atès el volum de vehicles i via-
nants que els creuen diàriament.
Ramon Bueno, portaveu de la 
Plataforma, va agrair les apor-
tacions dels grups i va justifi car 
la presentació d’aquesta moció 
per l’estancament de les nego-
ciacions amb l’Estat. Segons 
Barcelona Regional, com a molt 
d’hora, el soterrament podria ser 
una realitat d’aquí a cinc anys. 

Rafa Jiménez | Redacció

El text proposat per la Plataforma rep el suport de tots els grups, a excepció de la CUP

Aprovada una moció que insta Adif 
a millorar la seguretat dels passos

La Plataforma proposa 
que els passos a nivell 
siguin com els de Sant 
Feliu, que separen els 
vehicles dels vianants 

L’Ajuntament ha denunciat públi-
cament la manca de mesures de 
seguretat de la Línia d’Alta Veloc-
itat (LAV) al seu pas pel municipi, 
en una roda de premsa que va fer 
el 3 de novembre a l’aparcament 
del CAP de Montcada, on està 
ubicat un dels pous de venti-
lació i d’emergència de la línia 
ferroviària. L’alcaldessa, Laura 
Campos (ICV-EUiA), acom-
panyada per una àmplia repre-
sentació municipal, va explicar 
que aquest pou i el que hi ha 
situat al Parc de les Aigües –
construïts per l’Administrador 
d’Infraestructures Ferroviàries 
(Adif)– encara no estan connec-
tats físicament amb el túnel de la 
LAV.  “El consistori no té com-
petències en aquesta matèria, 
però ens veiem en l’obligació 
moral de denunciar aquest fet 
perquè els usuaris de la línia 
ferroviària passen cada dia per 
sota del nostre municipi sense 
garanties de seguretat”, va dir 
Campos. 

L’alcaldessa també va alertar que 
“els serveis d’emergències no 
podrien intervenir de manera 
ràpida i efi caç perquè no dispo-
sen del projecte defi nitiu de la 
LAV, uns documents que tam-
poc té l’Ajuntament”. En aquest 
sentit, Campos va avançar que el 
consistori demanarà el projecte 
defi nitiu per la via judicial “ja 
que el venim reclamant des 
que va entrar en funcionament 
la línia, ara fa tres anys, i a 
dia d’avui, Adif encara no ens 
l’ha facilitat”. Durant la compa-
reixença pública, l’alcaldessa va 
parlar de l’informe desfavorable 
del Pla d’Autoprotecció de túnels 
ferroviaris urbans realitzat per la 
Direcció General de Protecció 
Civil de la Generalitat de Catalu-

nya, segons el qual les diferents 
sortides d’emergència de la línia 
montcadenca estan a més d’un 
quilòmetre de distància, quan la 
normativa recull que ha de ser, 
com a màxim, de mil metres. 
L’edil va recordar que el projecte 
executiu inicial del 2006 preveia 
un túnel de 3.709 metres linials 
amb un total de 5 pous de ven-
tilació i que, posteriorment amb 
el canvi de normativa en matèria 
de túnels ferroviaris, es van re-
duir a tres, ubicats a l’aparcament 
del CAP Montcada, el parc de 
les Aigües i al costat de l’escola 
Font Freda, l’únic que funciona 
amb les mesures correctes de 
seguretat. “Esperem no haver 
de lamentar cap tragèdia pro-
vocada per una negligència 
d’Adif”, va manifestar Campos, 
tot censurant que les converses 
sobre el soterrament de la línia 
R2 al seu pas per Montcada es-
tiguin bloquejades. “Des del 
passat mes de juliol hem inten-
tat parlar amb el Ministeri de 
Foment i només hem obtingut 
el silenci com a resposta”, va 
denunciar l’edil.

Marxa pel Soterrament. A la roda 
de premsa van assistir representants 
de la Plataforma Tracte Just Soter-
rament Total, que van aprofi tar 
l’acte per fer una crida a la població 
perquè participi a la I Marxa pel 
Soterrament, que tindrà lloc 
el 20 de novembre. L’itinerari, 
de 6 quilòmetres, començarà 
al monòlit en record de les víc-
times del tren, al carrer Bogatell, 
i recorrerà els diferents espais 
afectats per les obres de la LAV. 
Durant l’itinerari, els participants 
gaudiran d’espectacles i activitats 
reivindicatives relacionades amb 
el soterrament a càrrec de dife-
rents entitats locals. 
Les inscripcions, al preu de 3 
euros, s’han de fer fi ns al dia 
18 al web www.montcada.cat. Els 
menors de 8 anys no paguen i 
s’han d’inscriure de manera pre-
sencial a les ofi cines de l’Institut 
Municipal d’Esports i Lleure, a 
Montcada Aqua.

Sílvia Alquézar | Montcada

LÍNIA D’ALTA VELOCITAT

L’Ajuntament denuncia 
la manca de mesures 
de seguretat de la LAV
El consistori demanarà per la via judicial el projecte 
defi nitiu perquè Adif encara no li ha facilitat

El consistori alerta que 
el passatge no podria 
ser evacuat en cas 
d’accident
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PROTESTA A BARCELONA
La Taula de Salut fa arribar a la 
Generalitat les seves reivindicacions 
en matèria sanitària al municipi 

Cap grup de l’oposició va donar 
suport a les ordenances fi scals 
per a l’any vinent que va propo-
sar el govern (ICV-EUiA, ERC 
i Círculo) en el Ple d’octubre i 
que anava en la línia de congelar 
la majoria de les taxes. El PSC, 
C’s, CiU, el PP i la regidora no 
adscrita van votar en contra i la 
CUP es va abstenir, de manera 
que l’executiu es va quedar a no-
més un vot de la majoria. 
L’equip de govern plantejava la 
congelació dels principals impos-
tos com l’IBI, el de vehicles i el 
d’escombraries i proposava com 
a única pujada l’increment d’en-
tre el 3’5 i el 4% de l’impost de 
construccions i obres.
Els portaveus van coincidir a 
criticar el fet que les ordenances 
presentades fossin molt sem-
blants a les de l’actual exercici i 
que el president de l’Àrea Eco-
nòmica, Òscar Gil (ICV-EUiA), 
no hagués complert amb els 
compromisos que va adquirir fa 
un any, quan va manifestar que 
al 2017 s’implementaria la tari-
fació social –perquè les taxes es 
paguessin en funció de la renda–, 
i es baixaria l’IBI per anar com-
pensant progressivament la puja-
da experimentada en els darrers 
anys.

Situació crítica. De res no van 
servir els arguments de Gil afi r-
mant no haver pogut avançar 
en les propostes econòmiques 
recollides al Pla d’Actuació Mu-
nicipal (PAM) per la difícil situ-
ació econòmica en què es troba 
l’Ajuntament. “L’auditoria que 
s’ha dut a terme en els dar-
rers mesos ens mostra una 
situació molt pitjor de la que 
esperàvem i això ha fet saltar 
totes les alarmes”, va manifes-
tar l’edil, tot afegint que el 8 de 

novembre es farà una presentació 
de l’informe tant a l’oposició com 
a la coordinadora de personal del 
consistori així com a la ciutadania. 
“Aleshores, tothom entendrà 
perquè ens veiem obligats a de-
sistir d’aplicar amb la celeritat 
que voldríem unes ordenances 
que recullin la tarifació social”, 
va dir el regidor, tot reclamant 
a la resta de grups el seu suport 
per fer front a la complicada con-
juntura econòmica del consistori, 
afectat pel pagament d’elevades 
expropiacions.

Crítiques. En nom del PSC, el 
grup majoritari a l’oposició, 
Francisco Hierro va retreure al 
govern el fet de no haver presen-
tat amb prou temps la proposta 
d’ordenances a l’oposició per tal 
de recollir les seves aportacions 
cara a sumar els suports neces-
saris per a la seva aprovació, 
especialment tenint en compte 
el missatge alarmant de Gil so-
bre les arques municipals. Tot i 
censurar l’actuació de l’executiu, 
el PSC es va oferir a col·laborar 
per capgirar la situació. “Estem 
disposats a seure amb el go-
vern i amb la resta de grups 
per parlar i poder aprovar les 
ordenances”, va dir l’edil.
El portaveu de C’s, David Ger-
bolés, va demanar al regidor 
d’Hisenda i al govern autocríti-
ca per haver incomplert els ob-
jectius fi xats fa un any i haver 
girat l’esquena a la possibilitat 
de treballar amb la resta de 
grups. “Vostès i no l’oposició 
són els responsables que avui 
no s’aprovin les ordenances; 
el que han de fer és deixar les 
seves batalles internes i actuar 
amb responsabilitat”, va recla-
mar l’edil. En un comunicat pos-
terior, aquesta mateixa formació 
ha carregat durament contra la 

política econòmica del govern a 
qui acusa de “passotisme”, de 
no treballar de forma planifi cada 
i de girar l’esquena a l’oposició, 
tot i estar en minoria, posant així 
en risc la governabilitat. També 
critica els grups de l’oposició que 
han donat suport al projecte de 
pressupostos participatius, tot i 
reconèixer que no està prou tre-
ballat.
Joan Carles Paredes (CiU) va ar-
gumentar el vot en contra del seu 
grup pel fet que la proposta pre-
sentada pel govern no compleix 
ni amb el que va dir fa un any 
ni tampoc amb el PAM. “Són 
gairebé iguals a les del 2011 i 
la realitat és diferent, per tant, 
no responen al que demana la 
ciutadania”, li va etzibar a Gil.

La portaveu del PP, Eva García, 
va acusar l’executiu i, especial-
ment el regidor d’Hisenda, de 
fer postureig: “On queden les 
seves queixes i promeses de 
quan estava a l’oposició?; vostè 
és presoner de les seves pròpies 

paraules”. La regidora popular 
també va puntualitzar que la taxa 
sobre construccions, que afecta 
tant empreses com particulars, 
pujaria realment un 15% i no un 
4%, tal com va explicar el govern. 
Per la seva banda, la regidora 
no adscrita, Ana Ballesta, va 
explicar breument el seu vot en 
contra. “No he vist variacions 
en el llindar de rendes de les 
bonifi cacions”, va dir.
L’única abstenció va ser la del re-
presentant de la CUP, Gonzalo 

Garcia, qui va animar l’executiu 
a seguir explorant la via de la 
tarifi cació social. “Malgrat l’ele-
vat nombre de bonifi cacions, 
seguim pensant que les orde-
nances són fi scalment injustes 
pel fet que el sistema impositiu 
que s’aplica continua sent lini-
al”, va argumentar l’edil.
En haver estat rebutjada la modi-
fi cació d’ordenances fi scals i taxes 
municipals proposada pel govern, 
al 2017 continuaran en vigor les 
que es van aprovar ara fa un any.

PLE D’OCTUBRE

L’oposició tomba la proposta d’ordenances 
fi scals presentada pel govern municipal
L’executiu vincula la situació econòmica del consistori a la impossibilitat de complir amb el compromís d’aplicar tarifacions socials
Pilar Abián | Redacció

El 8 de novembre el 
govern presentarà el 
resultats de l’auditoria 
econòmica feta per   
una empresa externa

El president de l’Àrea Econòmica, Òscar Gil, va ser l’encarregat de defensar la proposta fallida d’ordenances davant del plenari
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L’executiu admet la 
difi cultat d’aplicar 
les ordenances que 
desitjaria amb l’actual 
situació fi nancera

El 8 de novembre el govern explicarà, primer als portaveus i posterior-
ment a la ciutadania, el resultat de l’auditoria econòmica que es va 
comprometre a fer quan es va iniciar el mandat per tenir una fotografi a 
exacta de les fi nances municipals. Tot i que les xifres que es desprenen 
de l’estudi encara no s’han divulgat, els comentaris fets tant pel pre-
sident de l’Àrea Econòmica com per l’alcaldessa en el decurs del Ple, 
deixen entreveure que la conjuntura no és gens favorable. Laura Cam-
pos va qualifi car la situació heretada de l’anterior mandat d’“agònica”. 
“A mesura que avançava la realització de l’informe anàvem consta-
tant quina és la magnitud de la tragèdia, més gran fi ns i tot del que 
prevèiem”, va manifestar l’edil en el moment de tancar el debat sobre 
les fallides ordenances fi scals presentades per al 2017. “Amb tot el 
dolor i la pena del món, l’any vinent no hi haurà ni baixada de l’IBI 
ni tarifació social i ja veurem com queden les inversions”, va lamen-
tar Campos. Tot i no compartir el vot en contra de les ordenances de 
l’oposició que van impedir la seva aprovació, l’alcaldessa va reconèixer 
que la proposta no es va debatre amb prou temps i es va mostrar pre-
disposada, a l’igual que Òscar Gil, a negociar-la amb l’oposició. “Potser 
quan conegueu les xifres econòmiques de l’auditoria entendreu el 
nostre posicionament”, va afegir l’edil | PA

L’alcaldessa qualifi ca d’‘agònica’ la situació 
de les fi nances municipals segons l’auditoria

Els grups de l’oposició 
carreguen contra 
l’executiu per no haver 
aplicat els canvis fi scals 
anunciats fa un any
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PLE D’OCTUBRE

El plenari aprova el projecte 
de pressupostos participatius

El Ple de l’Ajuntament va donar 
llum verda a la sessió d’octubre a 
la proposta de pressupostos parti-
cipatius amb el suport del govern 
municipal (ICV-EUiA, ERC i Cír-
culo), el PSC i la CUP. La resta de 
grups –C’s, el PP i la regidora no 
adscrita, Ana Ballesta, van votar 
en contra i CiU es va abstenir– 
van coincidir a valorar positiva-
ment el fet que la ciutadania pu-
gui decidir a què es destinarà una 
part dels diners municipals, però 
va criticar el projecte en conside-
rar que està poc treballat i que el 
pressupost destinat, que sortirà del 
capítol d’inversions, és insufi cient.
Bona part del debat polític es va 
centrar en la modifi cació d’última 
hora que es va fer del projecte, 
tal com va explicar el president 
de l’Àrea Econòmica, Òscar Gil 
(ICV-EUiA), a l’inici de la seva in-
tervenció. “Recollint la proposta 
d’un grup municipal, la partida 
destinada als pressupostos parti-
cipatius seria superior a 200.000 
euros i sense marcar el límit per 
tal que la xifra defi nitiva es pu-
gui concretar una vegada que 
tothom conegui la situació eco-
nòmica de l’Ajuntament”, va dir 
l’edil, en alusió a la presentació el 
pròxim 8 de novembre de l’audi-
toria econòmica del consistori. 

Procediment. La proposta aprova-
da pel Ple estableix la normativa 
i el desenvolupament del procés 
participatiu, on podran prendre 
part les persones majors de 16 
anys, a més de les entitats, les em-
preses i els comerços del munici-
pi. Les iniciatives hauran de tenir 
una visió de ciutat i fer referència 
a qüestions de competència muni-
cipal. També hauran de ser viables 

a nivell tècnic i econòmic, així com 
tenir una durada establerta per tal 
de no comprometre exercicis pos-
teriors. Per dur a terme els pressu-
postos participatius, s’ha creat un 
grup impulsor amb presència de 
tots els grups municipals. També 
hi haurà una comissió tècnica per 
valorar les propostes que es facin i 
una altra comissió de seguiment. 
Les votacions es podran fer a tra-
vés del web montcada.cat o bé de 
manera presencial.

Retrets. L’oposició va centrar les 
seves crítiques en la falta de debat 
sobre el projecte i la inconcreció 
de la partida econòmica que s’hi 
destinarà. Malgrat tot, la proposta 
va sortir endavant gràcies als vots 
afi rmatius del PSC i la CUP que, 
tot i reconèixer tenir arguments 
per votar-hi en contra, van apos-
tar per posar en marxa la iniciati-
va. “Ens agrada la idea que la 
ciutadania pugui participar en 
l’elaboració dels pressupostos 
i ens oferim a treballar-la”, va 
dir el regidor socialista, Francisco 
Hierro. En aquest sentit també es 
va manifestar el portaveu cupaire, 
Gonzalo Garcia, qui va argumen-
tar que, per a la seva formació, el 

més important és iniciar el procés 
perquè “a participar s’aprén 
participant i empoderant-se en 
la vida pública”.
Per a la resta de partits de l’opo-
sició, el projecte està poc treballat. 
David Gerbolés (C’s) va titllar 
de “falta de respecte” canviar el 
punt que fa referència als diners 
destinats cinc minuts abans de 
començar el Ple. “Hi ha hagut 
temps per parlar-ho bé i no 
s’ha fet; el govern tampoc no ha 
respost cap de les nostres apor-
tacions”, va lamentar. Per la seva 
banda, la portaveu del PP, Eva 
García, va qualifi car la proposta 
de “poc seriosa i responsable” i 
va demanar saber els diners que 
realment s’hi destinaran. “Aquest 
tema és capdal”, va indicar l’edil. 
La regidora no adscrita, Ana Ba-
llesta, també va critica la manca 
de concreció econòmica i va con-
siderar insufi cient la xifra inicial. 
“No arriba –va dir– ni a l’1% del 
global del pressupost”. D’altra 
banda, Joan Carles Paredes (CiU) 
va argumentar l’abstenció del seu 
grup dient que “més que un pres-
supost participatiu és una parti-
da participativa, amb un calen-
dari d’elaboració molt just”.

Sílvia Alquézar | Montcada

La ciutadania podrà decidir a què es destina una partida de 200.000 euros com a mínim

Tots els grups municipals estan representats a la comissió sobre pressupostos participatius  
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Moly és acomiadat amb 
lloances a la seva tasca
L’edil de CiU renuncia a l’acta per motius professionals

Després de cinc anys com a 
membre del plenari –quatre en el 
govern com a regidor de Cultura 
i Patrimoni i un, a l’oposició– el 
regidor de CiU Daniel Moly 
va presentar al Ple d’octubre la 
seva renúncia a l’acta perquè les 
seves obligacions professionals li 
impedeixen dedicar-se a la tasca 
de servei públic amb la dedicació 
que voldria. “Marxo per cohe-
rència amb els companys de 
partit i amb el poble, per dei-
xar pas a algú que tingui la dis-
ponibilitat que ara jo no tinc”, 
va dir Moly. 
El regidor va tenir paraules 
d’agraïment per a la seva famí-
lia, amics, companys de partit i 
per a tots els membres del ple-
nari de l’actual i anterior man-
dat i va defensar la tasca que 
realitzen els polítics i que sovint 
no és prou valorada socialment. 
“A l’Ajuntament es treballa 
i molt; tothom hi hauria de 
passar obligatòriament algun 
període de la seva vida perquè 
només quan et dediques al ser-
vei públic t’adones del sacrifi -
ci personal i professional que 
això implica”, va afegir. Moly, 
arqueòleg de professió, va cloure 

la seva intervenció expressant la 
seva satisfacció per tot el que li 
ha aportat l’experiència d’haver 
estat regidor, tant pels projectes 
assolits com pel nombre de per-
sones que ha conegut vinculades 
al món cultural del municipi. 
“Marxo –va dir– amb un som-
riure i predisposat a seguir col-
laborant en tot allò que pugui 
per a la defensa i conservació 
del patrimoni local”.

Lloances i aplaudiments. El co-
miat del regidor de CiU va rebre 
els aplaudiments de tots els mem-
bres del plenari i del públic assis-
tent. Els portaveus de cadascuna 
de les formacions representades 
al consistori, tant del govern com 
de l’oposició, van lloar i agrair la 
tasca feta per Moly com a regi-
dor de Cultura i Patrimoni i van 
elogiar el seu tarannà respectuós 
així com la passió i il·lusió amb 
què ha desenvolupat la seva res-
ponsabilitat política. L’alcaldessa, 
Laura Campos (ICV-EUiA), va 
tancar el torn d’intervencions 
amb paraules d’agraïment cap al 
regidor pel “sacrifi ci personal, 
laboral i familiar fet durant 
aquests anys dedicats al servei 
públic”, va dir.

Pilar Abián | Redacció

Moly ha estat regidor durant els últims cinc anys pel grup municipal de CiU
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PROCÉS PARTICIPATIU

Una vintena de persones, a títol 
personal o en representació d’al-
gunes entitats locals, va participar 
el 26 d’octubre a la sessió que 
l’Ajuntament va organitzar a la 
Casa de la Vila per recollir les 
seves aportacions per a la redac-
ció del Pla de Mobilitat Urbana 
Sostenible (PMUS) que el govern 
vol aprovar l’any vinent. Aquest 
pla pretén ser una eina de plani-
fi cació de la mobilitat en l’àmbit 
municipal, des del punt de vista 
d’accessibilitat, seguretat viària, 
espai urbà i medi ambient. El 
president de l’Àrea Territorial 
de l’Ajuntament, Jordi Sánchez 
(ERC), va defensar la redacció 
d’aquest PMUS per un doble 
motiu: complir amb la legislació 
que obliga a que els municipis de 
més de 20.000 habitants tinguin 
el seu pla de mobibilitat i per la 
pròpia idiosincrasia d’una ciutat 
“trinxada per infraestructures i 
que pateix evidents problemes 
de mobilitat per la manca de 
cohesió entre els seus barris”, 
va dir l’edil, qui va agrair la col-
laboració en el projecte de la Di-
putació i de l’Àrea Metropolitana. 

Continuïtat. El procés per redac-
tar el PMUS es va iniciar durant 
l’anterior govern i va comptar amb 
aportacions ciutadanes. L’executiu 
actual ha decidit donar-li continuï-
tat i incloure-hi propostes que apa-
reixen al seu Pla d’Actuació Muni-
cipal, com ara pacifi car la N-150 
perquè sigui una via de cohesió 
entre els barris, millorar l’acces-
sibilitat a la Serralada de Marina 
a través del Besòs, connectar el 
barri de Can Cuiàs amb Ciutat 
Meridiana o instal·lar ascensors 
al pas soterrat de Mas Rampinyo. 

El Pla arrenca d’una diagnosi 
sobre la situació actual de la mo-
bilitat a la localitat que evidencia, 
entre d’altres mancances, la insu-
fi cient amplada d’algunes voreres, 
la falta de continuïtat de la xarxa 
de bicicletes en punts concrets, 
la difi cultat per accedir a algunes 
parades d’autobús, el dèfi cit de 
places d’aparcament nocturn en 
determinats barris o l’estaciona-
ment de vehicles de mercaderies 
en zones no permeses.
Al taller de recollida de propostes 

ciutadanes van participar repre-
sentats de la Plataforma Tracte 
Just-Soterrament Total, la Plata-
forma contra les zones de limita-
ció horària, l’MCC, l’Associació 
de Comerciants i Botiguers de 
Mas Rampinyo i les AV de Mas 
Duran, Terra Nostra i Vallençana-
Reixac. Algunes de les aportacions 
fetes passen per intentar millorar 
la convivència entre vianants i 
ciclistes, connectar els carrils bici 
entre els rius Ripoll i Besòs, po-
tenciar la unió entre barris per als 

vianants, millorar la seguretat dels 
passos a nivell, pacifi car l’entorn 
de la Vallençana i els voltants del 
cementeri de Collserola, aconse-
guir un equilibri entre les diferents 
zones de limitació horària i elimi-
nar la zona blava perquè passi a 
ser taronja. Els ciutadans que en-
cara vulguin participar poden en-
viar les seves propostes al correu 
electrònic plamobilitat@montcada.org 
fi ns a l’11 de novembre. El docu-
ment base del Pla es pot consultar 
al web montcada.cat.

L’Ajuntament recull les aportacions 
ciutadanes al Pla de Mobilitat Urbana
Rafa Jiménez | Montcada

Jornada 
tècnica sobre 
les bicicletes 
a les ciutats

Amb el títol ‘La integració de la 
bicicleta a les ciutats’, el Teatre 
Municipal acollirà el 10 de no-
vembre la XII Jornada Tècnica 
de Mobilitat que organitza la 
Diputació de Barcelona (de 9 a 
14h). La conferència inaugural 
anirà a càrrec d’Alfonso Sanz, un 
dels referents actuals en mobilitat 
sostenible i urbanisme. Les jorna-
des permetran conèixer exem-
ples pràctics de ciutats que han 
impulsat la mobilitat en bicicleta 
com Sevilla, València, Carde-
deu i també Montcada i Reixac, 
i experiències per desenvolupar 
xarxes de carril bici en àmbits 
interurbans i metropolitans. Així 
mateix s’aprofundirà en la gestió i 
ús de la xarxa ciclable, com regu-
la l’Ajuntament de Barcelona l’ús 
de la xarxa a través de les orde-
nances municipals i com abordar 
la convivència entre vianants i 
ciclistes. Durant la tarda s’oferirà 
la possibilitat de realitzar una ruta 
en bicicleta pel municipi  durant la 
qual tècnics de l’Ajuntament pre-
sentaran les principals actuacions 
implementades. Les inscripcions 
a la jornada es poden formalitzar 
a la pàgina de la Diputació de 
Barcelona www.diba.cat.

Un dels grups de treball que el passat 26 d’octubre va participar al taller organitzat per l’Ajuntament per recollir propostes ciutadanes al PMUS
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Laura Grau | Redacció

Nou comerços 
subvencionats 
per fer millores 
La Regidoria de Comerç ha ator-
gat un total de 3.000 euros a nou 
comerços de la ciutat, en el marc 
de la segona edició del programa 
municipal d’ajuts ‘Millora el co-
merç’, amb l’objectiu de potenciar 
el petit i mitjà comerç i la dina-
mització de la vida comercial del 
municipi. Tots els negocis que han 
optat a la subvenció han rebut  600 
euros com a màxim en base a un 
projecte que prèviament van pre-
sentar per formalitzar la sol·licitud. 
Els diners s’han de destinar prin-
cipalment a projectes de millora 
integral, de canvi de mobiliari, il-
luminació, millora de l’aparador i 
retolació. També s’han tingut en 
compte les accions de millora de la 
gestió del negoci, com desenvolu-
par una botiga online, la presència 
a les xarxes socials o la instal·lació 
de software de gestió al centre. 
Els establiments que han rebut la 
subvenció en aquesta convocatòria 
són Telepizza, Tricolors, la Gran-
ja Cuervo, Ferreteria Hermoso, 
Grupo Alimentación Hermanos 
Nieto, Ventura Hernàndez, As-
bert Gestió, bar La Poma i Miñar-
ro Impressió | LR

L’Ajuntament ha posat en marxa els tràmits per aco-
llir-se als Fons Europeus FEDER per a projectes de 
regeneració urbana en el marc del Programa Ope-
ratiu de Desenvolupament Sostenible. El govern ha 
decidit presentar projectes del Pla d’Actuació Mu-
nicipal (PAM) que s’ajusten als principals eixos de 
l’Estratègia Desenvolupament Urbà Sostenible Inte-
grat (DUSI): el foment de l’administració electròni-
ca, la reducció d’emissions de carboni a l’aire i la 
regeneració física, econòmica i social del municipi. 
El programa preveu ajuts de fi ns a 5 milions d’euros 
per al municipi benefi ciari.
El president de l’Àrea Territorial, Jordi Sánchez, la 
presidenta de l’Àrea Interna de l’Ajuntament, Montse 

Ribera –ambdós d’ERC– i la tècnica del Consorci 
del Besòs, Begoña Bellete, van ser els encarregats 
d’explicar l’Estratègia DUSI en un acte públic fet el 3 
de novembre. Sánchez es va referir al Pla de Mobili-
tat, que ja s’ha començat a treballar, com el tipus de 
projecte que s’ajusta al DUSI. El mateix passa amb 
intervencions que es volen dur a terme per moder-
nitzar la maquinària administrativa de l’Ajuntament. 
L’Estratègia DUSI també incorporarà l’opinió de la ciu-
tadania, que pot consultar el document al web mu-
nicipal montcada.cat i omplir l’enquesta proposada 
o enviar les seves aportacions al correu correu elec-
trònic dusi@montcada.org. L’enquesta també es pot 
aconseguir físicament a la Casa de la Vila | LG

El govern presenta l’Estratègia DUSI per optar a un programa de l’UE

Una de les propostes passa per eliminar les zones blaves d’aparcament i substituir-les per les taronja
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El Tribunal Suprem (TS) ha 
rebutjat el recurs de cassació 
presentat per la Generalitat i 
Lafarge ara fa un any i ha rati-
fi cat novament la sentència del 
Tribunal Superior de Justícia de 
Catalunya (TSJC) del 2013 que 
anul·la el procediment per auto-
ritzar la cimentera local a fer ser-
vir més quantitat de CDR (com-
bustible derivat de residus). Els 
fets es remunten al 2010 quan el 
Departament de Territori i Sos-
tenibilitat va donar permís a La-
farge per augmentar de 70.000 a 
100.000 tones el volum de CDR 
–el que suposa un increment del 
42,85%– sense informar l’Ajun-
tament, atès que es tratava d’un 
canvi no substancial de l’auto-
rització ambiental concedida 
al 2008. El consistori, però, va 
presentar un recurs contenciós 
administratiu que ha guanyat 
als tribunals. Primer el TSJC i 
posteriorment el TS han donat 
la raó a l’administració local 
entenent que havia d’haver es-
tat informada, ja que la mesura 

sol·licitada va associada a efectes 
sobre les persones i el medi am-
bient en provocar olors, sorolls 
i vibracions que han requerit 
actuacions per evitar l’impacte 
acústic, segons assenyala la prò-
pia sentència.
El rebuig del Suprem al recurs 
de cassació presentat per la Ge-
neralitat i Lafarge reafi rma la 
sentència dictada l’any passat 
pel TSJC segons la qual queda 
anul·lat el canvi no substancial 
de l’autorització ambiental de 
la cimentera per cremar més 
volum de CDR i obliga al De-
partament de Territori i Sosteni-
bilitat a comunicar la sol·licitud 
a l’Ajuntament perquè aquest 
pugui informar sense demora 
sobre la repercussió que l’es-
mentada modifi cació té a nivell 
local. El TS també imposa a la 
Generalitat i a Lafarge assumir 
els cost del procediment judicial 
a parts iguals.

Satisfacció. La resolució del 
Suprem ha estat celebrada per 
l’Ajuntament. “Ens alegrem 

que la Justícia hagi constatat 
que es va procedir malament 
i es reconegui que no es van 
respectar ni l’autonomia ni 
les competències pròpies de 
l’administració local”, ha dit 
l’alcaldessa, Laura Campos 
(ICV-EUiA).
En la mateixa línia, el regidor 
de Medi Ambient, Sergi Martín 
(Círculo) ha afegit: “Aquesta 
sentència és una bona estirada 
d’orelles ja que deixa clar que 
no van respectar la normativa 
vigent; des de l’Ajuntament se-
guirem treballant per tal d’as-
segurar-nos de què les coses es 
facin ben fetes”.
També la Plataforma Antiinci-
neració de Montcada i Reixac, 
que justament es va crear per 
lluitar contra a la crema de resi-
dus a Lafarge, ha expressat en 
un comunicat la seva satisfacció 
per la decisió del Suprem i ha 
criticat durament la Generalitat 
a qui acusa de “saltar-se pro-
cediments administratius per 
afavorir els interessos de La-
farge”.

RESOLUCIÓ

Pilar Abián | Redacció

El Suprem anul·la el procediment de concessió del permís per augmentar la crema de CDR

Ratifi cada la sentència del TSJC 
contrària a la Generalitat i Lafarge

Vista de la cimentera Lafarge des de la Muntanyeta de Can Sant Joan on queda palesa la proximitat de la cimentera al nucli urbà
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El científi c del CSIC i activista 
mediambiental Fernando Pa-
lacios –a la fotografi a– va con-
fi rmar tots els temors de la 
Plataforma Antiincineraració 
sobre els riscos per a la salut 
de viure a prop d’una planta 
de producció de ciment com 
la que té LafargeHolcim al 
municipi. “Teniu tota la raó 
de desconfi ar-hi, no perquè 
ho digui jo, sinó perquè ho 
demostra una gran quantitat d’estudis científi cs independents”, va 
dir Palacios a l’inici de la xerrada que va fer el 27 d’octubre al Kursaal 
amb l’assistència d’una setantena de persones. 
El científi c va ser especialment crític amb les administracions per 
l’excessiva permissivitat a l’hora de concedir les autoritzacions ambien-
tals, “saltant-se la llei que les obliga a obrir processos participatius 
perquè la ciutadania doni la seva opinió”. Referint-se a la planta local, 
va criticar que la Generalitat li permetès substituir part del combustible 
fòssil per derivats de residus i incrementar la producció de ciment, 
“argumentant que en ambdós casos es tractava de canvis no subs-
tancials quan, en realitat, estem parlant de l’emissió de nous conta-
minants i en una major quantitat”. El ponent va posar com a exemple, 
els llots de depuradora –un dels residus que crema la cimentera local–, 
que contenen arsènic i altres substàncies cancerígenes com el benzo-
pirè o els èters difenils polibromats. “L’administració dóna permís per 
incinerar aquest material sense comprovar el grau de perillositat que 
entranya per a les persones i el medi ambient”, va criticar Palacios.
Un altre dels incompliments que va denunciar és que les empreses no-
més donen compte a l’administració d’una part de les substàncies que 
emeten, però queda fora de control una llarga llista de contaminants. 
Segons Palacios, en el cas de Lafarge Montcada, un informe de la Unió 
Europea senyala la presència de talats i cianides d’hidrògen –de gran 
perillositat per a la salut–, com dos dels elements que no se sotmeten a 
cap sistema de medició. El científi c també es va referir a la propagació 
dels contaminants que emeten les cimenteres en un radi de fi ns a 10 
km segons la força i la direcció dels vents, remarcant que els dies de 
calma –una mitjana de 72 a l’any–, aquestes emissions es dipositen a 
l’entorn més immediat. Pel que fa als efectes d’aquests contaminants 
sobre la salut, Palacios es va referir a un estudi de l’Institut Carlos III, 
fet entre els anys 1997 i 2006 per investigadors independents, que 
vincula la presència de plantes incineradores amb un major risc de la 
població del voltant de patir algun dels 33 tipus de càncer existents, 
especialment els de colon, pleura, vesícula i bufeta.
La xerrada de Palacios ha estat l’acció més recent organitzada per la 
Plaforma Antiincineració que ja es prepara per participar a les VII Tro-
bades estatals de col·lectius contra la crema de residus a cimenteres 
que es farà de l’11 al 13 de novembre a Alcalà de Guadaira (Sevilla) | LG

Fernando Palacios critica una excessiva 
permissivitat per part dels governs a l’hora 
de donar autoritzacions ambientals
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PROTESTA

La Taula de Salut trasllada a Barcelona 
les demandes locals d’àmbit sanitari

La Taula per la Salut de Mont-
cada, formada per diversos col-
lectius del municipi i impulsada 
per la Favmir, va protagonitzar el 
25 d’octubre una concentració a la 
plaça de Sant Jaume de Barcelona 
per reclamar el restabliment del 
servei d’urgències nocturnes al 
municipi –tancat l’any 2011–, 
l’ampliació del nombre d’ambu-
làncies –que ha passat de cinc a 
només una i a temps parcial– i la 
recuperació del personal que en 
els darrers anys han perdut els am-
bulatoris locals. La sortida es va 
fer amb autocar i va comptar amb 
la participació d’una cinquantena 
de persones. En representació del 
govern municipal hi van assistir 
l’alcaldessa Laura Campos i els 
regidors Òscar Gil, Mónica Martí-
nez –tots tres d’ICV-EUiA– i Mar 
Sempere (Círculo Montcada). Els 
organitzadors de la mobilització 
consideren important haver tras-
lladar la reclamació de Montcada 
per primera vegada fora del mu-
nicipi i van valorar positivament 
el seu desenvolupament, malgrat 
la pluja.
Sempere, responsable de la Regi-
doria de Salut Pública, es va refe-
rir a les converses que ha iniciat el 
CatSalut amb els ajuntaments per 
parlar del nou Pla Director d’Ur-
gències i Atenció Primària que vol 
implementar el govern autonòmic 

per complementar els serveis ac-
tuals. “Considerem aquest Pla 
totalment insufi cient perquè no 
preveu recuperar tots els que 
van ser suprimits, com ara les 
urgències de 24 hores en el cas 
de Montcada”, va dir Sempere. 
Per la seva banda, Campos ha cri-
ticat la intenció del govern català 
de comprar l’Hospital General de 
Catalunya per convertir-lo en un 
centre públic. “Això suposaria 
un altre greuge per a Montca-
da, que es quedaria sense l’hos-
pital Ernest Lluch previst als 
antics terrenys de Redosa”, va 
assenyalar l’alcaldessa.

Crítiques del PSC i ICV. La Fede-
ració del PSC del Vallès Sud s’ha 

mostrat indignada a través d’un 
comunicat davant la proposta del 
conseller de salut, Toni Comín, 
de no construir l’Hospital Ernest 
Lluch si prospera la compra de 
l’Hospital General de Catalunya. 
Els socialistes vallesans consideren 
que això perjudicaria directament 
els habitants de les  poblacions de 
la comarca que no disposen d’una 
xarxa de transport públic en con-
dicions per desplaçar-se fi ns a 
Sant Cugat i l’Hospital General. 
“Si tira endavant aquesta pro-
posta, el nostre territori no se’n 
benefi ciarà gens, ja que els ma-
lalts vallesans continuaran uti-
litzant el Parc Taulí, amb millor 
comunicació”, ha indicat el pri-
mer secretari del PSC del Vallès 

Occidental Sud, José Luis Jimeno. 
El PSC considera que amb aquest 
plantejament la conselleria “vol 
premiar els seus amics a costa 
del perjudici que això pot su-
posar per a la comarca i el seu 
sistema sanitari”.
En el moment de tancar aquesta 
edició, el passat 2 de novembre, la 
diputada per CSQEP i coordina-
dora d’ICV, Marta Ribas, va con-
dicionar la compra de l’Hospital a 
que la gestió sigui 100% pública. 
Les declaracions les va fer en el 
marc d’una roda de premsa en 
què també van participar les alcal-
desses de Montcada i Reixac i de 
Santa Perpètua de la Mogoda així 
com edils d’ICV a Sant Cugat, 
Rubí i Cerdanyola.

Sílvia Alquézar | Barcelona

L’acció es va fer el 25 d’octubre a la plaça Sant Jaume amb la presència de representants del govern

Mor Ignacio 
Góngora, un 
històric del PSC

Ignacio Góngora Gázquez, que te-
nia el càrrec de president d’honor 
de l’agrupació del PSC a Montca-
da i Reixac des de l’any 2000, va 
morir el 26 d’octubre a l’edat de 95 
anys. Nascut al 1921 a Benahadux 
(Almeria), Góngora es va instal-
lar a Montcada als anys 50 i va 
ingressar al PSC local al gener del 
1987. El PSC va emetre un comu-
nicat per expressar el seu condol a 
la família i per agrair la seva dedi-
cació i compromís | RJ

Góngora era veí de Mas Rampinyo

anuncis gratuïts                             Tel. 935 726 474     ae: som@laveu.cat        

Venda o lloguer. De 2 places de pàr-
quing a l’av. Catalunya de Mas Ram-
pinyo. Una de 10m2 (6.000 eur. com-
pra/ 40 eur, lloguer) i l’altra, de 6m2 
(3.500 eur. compra/ 25 eur, lloguer). 
Tel. 691 077 039 (M. Teresa, nits). 
Se ofrece. Señora española con ex-

periencia para limpieza del hogar. Tel. 
640 220 866.
En venta o alquiler. Plaza de garaje en 
zona Mercadona, Mas Rampinyo. Fácil 
acceso, casi sin columnas. Precio de 
venta: 9.000 euros. Tel. 676 409 798. 
Busco. Piso para alquilar en la zona 

de Mas Rampinyo-Pla d’en Coll. Máxi-
mo: 600 euros/mes. Tel. 669 079 374. 
Clases. De alemán, particulares. Tel. 
610 392 086. 
En venta. Plaza de aparcamiento doble, 
en Mas Rampinyo. Precio: 11.800 euros. 
Email: amspkgmontcada@gmail.com.

Nuet, reelegit 
coordinador 
d’EUiA
El polític montcadenc Joan Josep 
Nuet seguirà liderant EUiA des-
prés d’haver estat reelegit com a 
coordinador el 30 d’octubre, a la 
setena Assemblea Nacional de la 
formació, en què van participar 
350 delegats. Nuet va obtenir el 
66% dels vots i es va imposar a la 
llista alternativa encapçalada per 
Xavier Pujols | PA

La pluja no va impedir que es fes la concentració davant de la Generalitat amb la presència de l’alcaldessa i la regidora de Salut Pública
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Més de trenta hores van estar 
treballant els operaris de l’em-
presa API Serveis Apícoles per 
retirar les 12 colònies d’abelles 
ubicades a la façana lateral 
d’una nau industrial que limita 
amb el parc de la cerveseria, en-
tre els carrers Montiu i Elionor. 
L’operació es va dur a terme en 
dos dies, el 23 i el 30 d’octubre, 
en coordinació amb la Regidoria 
de Salut Pública i la Policia Local, 
i va obligar a tallar un dels dos 
dies el trànsit de vehicles dels car-
rers per prevenir que els insectes 
puguessin atacar els veïns. 
En ser una espècie protegida, 
l’actuació de retirar les abe-
lles ha de seguir uns estrictes 
protocols per tal de garantir 
la supervivència de la colònia. 
Els operaris, enfi lats amb una 
grua, van picar els espais de la 
paret amb presència dels insec-
tes, van atrapar-los amb un sis-
tema d’aspiració i van retirar-ne 
les bresques. A continuació, van 

segellar els forats per evitar una 
nova nidifi cació. En total, es van 
recollir 180 quilos de mel, part 
de la qual servirà per alimentar 
les abelles retirades, que es van 
traslladar en cubicles especials a 
un apiari de Sant Climent. Allà 
romandran un temps en qua-
rantena abans de ser reubicades 
en altres indrets. L’operació, que 
sufraga l’Ajuntament, ha costat 
6.000 euros.

Cas únic. El responsable de 
l’empresa, Miquel Campalà, 
reconeix que ha estat l’operació 
més complicada que ha dut a 
terme en els seus 18 anys de tra-
jectòria com a apicultor. “Mai 
havíem retirat d’un sol espai 
aquesta quantitat d’eixams”, 
destaca l’expert, que no ha po-
gut precisar la quantitat exacta 
d’insectes desallotjats, ja que les 
colònies poden oscil·lar entre 
els 7.000 i els 40.000 exemplars, 
en funció de la seva antiguitat. 
“Però sí que podem afi rmar 

que hem reduït la població 
d’abelles a Montcada en un 
90%”, ha explicat Campalà.
La primera alarma que existien 
eixams en aquest indret va sal-
tar fa dos anys quan es va loca-
litzar un niu provisional en un 
establiment d’alimentació del 
carrer Montiu. Temps després 
van aparèixer eixams volàtils 
en alguns punts del carrer Ma-
jor i la plaça Lluís Companys, 
fets que van obligar l’Ajunta-

ment a intervenir per localitzar 
el focus dels eixams puntuals. 
Les abelles havien aprofi tat l’es-
pai buit entre la paret i la càma-
ra d’aire per construir uns ha-
bitacles d’allò més confortables. 
“Confi em que no s’hi tornin 
a instal·lar però, en qualsevol 
cas, és important actuar amb 
rapidesa quan es detecta la 
presència d’una colònia ja 
que creix ràpidament”, adver-
teix Campalà.

SALUT PÚBLICA

Laura Grau | Redacció

L’operació, que es va dur a terme el 23 i el 30 d’octubre, s’ha fet arran les queixes dels veïns que viuen a prop de l’indret

Retirades dotze colònies d’abelles de la 
façana lateral del parc de la cerveseria

Matinal festiva 
per donar a 
conèixer el 
Pla de Reixac

Les abelles van ser retirades pel mètode d’aspiració i traslladades en dipòsits especials a un apiari

AP
I S

ER
VE

IS
 A

PÍ
CO

LE
S

El 19 de novembre al matí es farà 
la matinal festiva organitzada per 
l’Ajuntament –anul·lada el passat 
12 d’octubre a causa de la pluja– 
i que té com a objectiu donar a 
conèixer el Pla de Reixac. Aquest 
espai agroforestal de 450 hectà-
rees es troba situat a Mas Ram-
pinyo i limita el municipi amb 
Ripollet, Santa Perpètua i la Lla-
gosta, sent un connector biològic 
que uneix la serralada de Mari-
na amb la del Prelitoral. Preci-
sament pel seu valor ecològic, 
l’Ajuntament, amb el suport del 
consistori de Ripollet i la Diputa-
ció de Barcelona, està treballant 
per aconseguir un Pla d’Espais 
d’Interès Natural (PEIN) per al 
sector.

Programa. Durant el matí del dia 
19, de 9 a 14h, es faran al Pla de 
Reixac diferents activitats que 
inclouran una passejada guiada, 
conta contes per a la canalla i, si 
les condicions meteorològiques 
ho permeten, fi ns i tot la pujada 
a un globus aerostàtic per veure 
l’espai des de les alçades.

Pilar Abián | Redacció
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.....També és notícia......................................
MOBILITAT
La darrera fase de les obres de remodelació del pont de la Roca 
obligarà a tallar-lo a la circulació de l’11 al 13 de novembre
Per passar en vehicle a l’altra banda del Besòs caldrà desplaçar-se al nus de la Trinitat o a Mollet
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La plantilla de Nissan, 
cridada a la vaga el 8 
de novembre
Les plantilles de Nissan a Mont-
cada i Zona Franca estan crida-
des a mobilitzar-se si no avancen 
les negociacions del conveni col-
lectiu amb la direcció. Durant la 
jornada del 27 d’octubre es va fer 
una hora d’aturada per torn i el 
3 de novembre es va suspendre 
la que havia convocada perquè 
els comitès d’ambdues fàbriques 
i la direcció van tornar a seure 
a negociar. Tot i aquest gest de 
bona voluntat, si les converses no 
avancen el la línia del que recla-
ma la plantilla, el 8 de novembre 
es farà una vaga de 24 hores. 
El personal de la multinacional 
japonesa de l’automoció va co-
mençar a fer aturades a fi nal de 
setembre per exigir avenços en el 
conveni. La planta local, ubicada 
al Pla d’en Coll, compta amb 230 
treballadors | PA

ENSURT
Un petit incendi a la sala de màquines de Montcada 
Aqua obliga a desallotjar els usuaris de tot l’equipament

Amb l’objectiu de prevenir el roba-
tori de bicicletes, els Mossos d’Es-
quadra han fet difusió d’un díptic 
en què expliquen consells de se-
guretat. Pel que fa a l’aparcament, 
el cos policial recomana triar els 
espais de la via pública més fre-
qüentats per tal que la bicicleta 
quedi a la vista de tothom; lligar-la 
com a mínim pel quadre i, si és 
possible, també per una roda, i 
utilitzar tanques fi ables fi ns i tot si 
es troben aparcades a garatges.
Els Mossos també recomanen 
prendre nota del número de bas-
tidor de la bicicleta, gravat habitu-
alment al quadre, per si s’ha de 
denunciar la seva sostracció i fer 
gravar el del DNI del propietari en 
el mateix quadre. Es recorda la 
conveniència de guardar la factu-
ra de compra i evitar-ne l’adquisi-
ció de segona mà si no hi ha cap 
contracte que l’acrediti. Si es te-
nen en compte aquestes recoma-
nacions, es redueix la possibilitat 
de robatori i també s’incrementa 
la capacitat de recuperació de la 
bicicleta en cas de sostracció | LR

Recomanacions dels 
Mossos per evitar el 
robatori de bicicletes

La crema d’una bateria de condensacions a la sala de màquines de 
la piscina de Montcada Aqua va obligar a desallotjar el passat 26 
d’octubre cap a les 18h els prop de 300 usuaris que hi havia en aquell 
moment a la instal·lació municipal. Per motius de seguretat, també es 
va fer sortir al carrer totes les persones que hi havia a la Biblioteca Eli-
senda. Segons fonts policials, el foc es va originar a causa d’un curtcir-
cuit i va provocar una intensa pudor a cremat. En les tasques d’extinció 
de l’incendi van intervenir una dotació dels Bombers de la Generali-
tat, tres patrulles de la Policia Local i dues dels Mossos d’Esquadra. 
Montcada Aqua es va tancar al públic fi ns l’endemà com a mesura 
preventiva, per reparar els danys i ventilar l’equipament. El director de 
la instal·lació, José Vicente Fernández, va demanar disculpes als usua-
ris per les molèsties. “El més important és que no hi ha hagut cap 
ferit i que tot ha quedat en un ensurt”, va dir. Per la seva banda, el 
regidor d’Esports, Salva Serratosa (ERC), va valorar positivament el fet 
que “el dispostiu d’evacuació funcionés a la perfecció i de manera 
molt ràpida”. Al cap d’una hora, els usuaris de Montcada Aqua van 
poder entrar als vestidors a buscar les seves pertinences i la Biblioteca 
Elisenda va tornar a obrir les seves portes amb normalitat | SA
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Els ajuntaments de Montcada, Cerdanyola i Ripollet han tornat a 
reactivar la Mancomunitat dels tres municipis que es mantenia aturada 
des de les passades eleccions municipals. Els tres consistoris es van 
donar un marge d’un any per analitzar la situació de l’ens supramuni-
cipal i els serveis que estava oferint. “Volem donar-li contingut perquè 
estava infrautilitzada i tenim una gran oportunitat per mancomunar 
serveis i oferir-los de més qualitat”, ha comentat l’alcaldessa de Mont-
cada, Laura Campos (ICV-EUiA), la nova presidenta de la Mancomu-
nitat, prenent el relleu de Cerdanyola. Per a l’edil, “l’objectiu és acon-
seguir una gestió més efectiva i econòmicament més sostenible”, ha 
dit. Al llarg de les pròximes setmanes, els alcaldes mantindran reunions 
amb regidors i tècnics de les tres poblacions per elaborar el document 
estratègic dels serveis que es podrien mancomunar | LR

SERVEIS COMUNS
Es reactiva la Mancomunitat de Montcada, Cerdanyola
i Ripollet, que durant un any presidirà Laura Campos
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La intervenció fi nal en els treballs de remodelació i millora del pont de la Roca, que uneix el nucli urbà 
amb la carretera BV-5001, obligarà a tallar totalment el trànsit rodat el cap de setmana de l’11 al 13 
de novembre. Els vehicles que hagin de creuar el riu Besòs ho hauran de fer bé pel nus de la Trinitat, 
a Barcelona, o bé per Mollet, a través de la C-17, si s’opta per anar cap al Vallès Oriental. L’actuació 
s’iniciarà divendres 11 de novembre, a partir de les 20.30h, per realitzar tasques de fressat, impermea-
bilització del terra i asfaltat. La previsió dels tècnics de la Diputació, l’organisme que assumeix el cost de 
l’actuació, és que les obres fi nalitzin a les 8h del dilluns 14. En cas que les condicions meteorològiques 
siguin adverses, l’actuació s’ajornarà fi ns al següent cap de setmana. El servei d’autobús de les línies 
B12 i B18 de Tusgsal es veurà afectat durant els tres dies i els vianants i ciclistes també veuran limitat 
l’accés al pont en moments puntuals, tot i que podran fer ús, com a alternativa, de la passarel·la que 
uneix el parc de les Aigües amb el passeig de Ribera. Els responsables de la intervenció han informat al 
consistori que les obres poden provocar molèsties al veïnat de la zona en horari nocturn | LR

MÓN EMPRESARIAL
El delegat del govern de la Generalitat visita Lafarge 
per conèixer la fàbrica i el pla de restauració del Turó
El passat 18 d’octubre la cimentera Lafarge va rebre la visita del delegat 
del govern de la Generalitat a Barcelona, Miquel Angel Escobar –a la 
dreta de la imatge superior, acompanyat pel director de l’empresa, José 
Luis Coleto– qui va visitar la fàbrica i va conèixer el pla de restauració del 
Turó. La direcció va informar Escobar sobre les inversions fetes en els 
darrers anys per estalviar emissions de CO2 i sobre la seva aposta per la 
innovació, fent de la planta local un centre de proves de nous produc-
tes com nous ciments per a la impressió d’elements en 3D, o la seva 
col·laboració en desenvolupament de noves tecnologies de ciments 
descontaminants del grup. Lafarge va aprofi tar la visita del delegat per 
convidar-lo a visitar l’exposició que es va inaugurar el 26 d’octubre al 
museu de Castellar de N’hug titulada ‘D’Asland a LagargeHolcim: més 
de 100 anys d’una empresa líder en innovació’. La mostra, que fa un 
recorregut pel centenari de la cimentera, establerta a Montcada l’any 
1917, es presentarà també al municipi l’estiu vinent | LR
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INSCRIPCIONS A LA FIRA DE NADAL
Els comerços, entitats i artesans que vulguin 
participar-hi poden reservar un estand fi ns al 
18 de novembre a l’Ajuntament

Amb motiu de la celebració del 
Dia per eradicar les violències 
masclistes, que es commemora el 
25 de novembre, l’Ajuntament i 
diverses entitats de la ciutat po-
sen en marxa diferents iniciatives 
durant tot el mes per conscienciar 
la població sobre aquesta proble-
màtica social. Coincidint amb 
l’efemèride, la Regidoria d’Ofi -
cina d’Atenció a les Dones i Po-
lítiques d’Igualtat, conjuntament 
amb l’Agrupació Fotogràfi ca de 
Montcada (Afotmir), organit-
za un concurs de fotografi a per 
prevenir, formar i sensibilitzar en 
matèria de violències masclistes. 
El certamen serà el punt de par-
tida de la campanya ‘No només 
són cops. Eradiquem totes les 
violències masclistes’ per donar 
a conèixer els diferents tipus 
d’agressions relacionades amb el 
gènere. “És una problemàtica 
que afecta tothom, però recau 
concretament sobre les dones 
i les nenes. El concurs pretén 
visualitzar els diferents tipus 
de violències masclistes i apro-
par la població les formes més 
implícites de masclisme dins la 
societat”, ha explicat la regidora 
d’Ofi cina d’Atenció a les Dones i 
Polítiques d’Igualtat, Jessica Sego-
via (ICV-EUiA). 

Les imatges han de ser represen-
tatives d’alguna de les sis tipolo-
gies de violències masclistes: física, 
psicològica, econòmica, comu-
nitària, sexual i estètica. Poden 
participar de manera individual 
o col·lectiva totes les persones re-
sidents a Catalunya majors de 16 
anys. Cada autor podrà presen-
tar un màxim de tres obres, que 
hauran de ser inèdites i originals 
i no poden haver estat premiades 
amb anterioritat. El termini d’ad-
missió dels treballs serà del 25 de 
novembre al 18 de gener. S’hau-

ran d’enviar a l’adreça electrònica 
comunicacio.afotmir@gmail.com. El ve-
redicte es farà públic el 25 de gener 
a la seu de l’Afotmir, al Centre 
Cívic Antigues Escoles de Mas 
Rampinyo. S’atorgarà sis premis 
de 200 euros per a la millor foto-
grafi a de cada tipus de violència 
masclista.

Altres propostes. El programa del 
25N també inclou com a novetat 
un teatre fòrum a càrrec de la 
companyia Nus Teatre que repre-
sentarà l’obra ‘És de conya?’, un 
viatge per la socialització de gè-
nere, l’amor romàntic i les violèn-
cies subtils en la parella. La his-
tòria planteja diferents situacions 
de la vida quotidiana on el públic 
podrà participar aturant el temps 
i transformant el fi nal. L’especta-
cle tindrà lloc el 18 de novembre, 
a les 19h, a l’Auditori Municipal. 
D’altra banda, la Casa de la Vila 
acollirà el dia 21 (18h) un conta 
contes feminista a càrrec de do-
nes de grups de teatre de la ciu-
tat, que explicaran el conte ‘Vet 
aquí dues vegades la Ventafocs’. 
Una altra de les propostes en clau 
teatral serà el monòleg ‘Cosas de 
mujeres’, protagonitzat pel Grup 
de Dones de Can Cuiàs, el dia 
25, a les 19.30h, al Centre Cívic. 

El programa del 25N inclou tam-
bé propostes literàries. El 12 de 
novembre, el Kursaal acollirà, a 
les 17h, la presentació del llibre 
‘Llevadores, l’art d’una profes-
sió’, escrit pel montcadenc Fran-
cesc López, qui ha realitzat una 
tasca de recerca i homenatge a la 
feina feta per les llevadores mont-
cadenques. Montcada Comuni-
cació –que gestiona els mitjans 
de comunicació de l’Ajuntament– 
s’ha sumat al reconeixement amb 
l’elaboració d’un reportatge basat 
en la investigació de López que 
recull el passat i el present de la 
professió de llevadora, amb testi-
monis d’algunes de les professio-
nals que treballaven al municipi a 

les dècades dels anys 50 i 60 com 
Dolors Pujol, Dolors Folch i les 
germanes Maria i Paquita Serra-
clara. D’altra banda, el dia 19 tin-
drà lloc a la Casa de la Vila (12h) 
la presentació del llibre de poesia 
sobre violències masclistes ‘Labe-
rints de pell’, amb pròleg de l’au-
tora montcadenca Elisa Riera. 
El mateix dia de l’efemèride, hi 
ha previst un acte institucional a 
la plaça de l’Església, a les 17.30h, 
amb una performance i la lectura 
d’un manifest a càrrec d’usuàries 
de l’Espai Jove Can Tauler. Tam-
bé s’ha organitzat una enlairada 
de globus a la plaça del Poble de 
Terra Nostra, a les 16.30h, pro-
moguda pel grup de dones del 

barri. Per la seva banda, el col-
lectiu de dones de Can Sant Joan 
enregistrarà un vídeo sobre la li-
beralització de la dona. 

Més activitats. Les biblioteques 
municipals també se sumen  a la 
celebració amb un recull de llibres 
sobre l’emprempta de la dona al 
món, que es podrà consultar del 
14 al 30 de novembre. En matè-
ria de prevenció, l’Ajuntament, 
amb el suport de la Diputació de 
Barcelona, organitza un taller per 
a joves per prevenir la cultura de 
la violació. La sessió, sota el títol 
‘Més enllà del sí o del no’, es farà 
el 9 de desembre a l’Espai Jove 
Can Tauler, a les 17.30h.

NOVEMBRE FEMINISTA

Sílvia Alquézar | Redacció

La companyia Nus de Teatre representarà l’obra ‘És de conya?’ el dia 18, a l’Auditori

El Kursaal acollirà el dia 
12 la presentació d’un 
llibre i un reportatge 
sobre llevadores locals

El programa del 25N inclou diverses propostes per prevenir, formar i sensibilitzar la població sobre les agressions de gènere 

Un concurs fotogràfi c inicia la campanya 
per difondre totes les violències masclistes 

Dolors Pujol és una de les protagonistes del llibre i el reportatge ‘Llevadores, l’art d’una professió’ 

Les múltiples manifestacions de les violències masclistes

La violència masclista és un ter-
me plural perquè es manifesta de 
múltiples maneres a gairebé tots 
els àmbits de la societat i els per-
fi ls de qui la rep i la exerceix no 
tenen un patró concret. Existeix la 
violència física, que consisteix en 
qualsevol acte de força contra el 
cos de la dona exercida pel seu 
cònjuge o exparella. La violència 
psicològica és l’abús en forma 
d’intimidació, aïllament, menys-
preu, limitació de la llibertat o 

control del que vesteix, entre d’al-
tres. També existeix la violència 
econòmica quan, per exemple, 
l’home no deixa que la dona estu-
diï o treballi, controla els diners de 
casa o la culpa de no saber ad-
ministrar-se bé. Una altra forma 
de violència és la comunitària. És 
la que s’exerceix en contextos so-
cials i es manifesta en forma de 
tirar fl oretes, xiular o increpar pel 
carrer. També existeix la violència 
sexual, que inclou qualsevol acte 

sexual no consentit per la dona i 
qualsevol acció que porti associa-
da la disminució del plaer de for-
ma intencionada de la dona. Una 
altre tipus de violència és l’estèti-
ca, que consisteix en la promoció 
d’uns cossos perfectes que són 
fi cticis i irreals i que esdevenen 
un patró a seguir. Alguns exem-
ples són la publicitat sexista, els 
productes per aprimar, les lletres 
de música que humilien les do-
nes o les talles molt petites | SA
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PLA EDUCATIU D’ENTORN

El PEE inicia un procés participatiu 
per constituir els grups de treball
La Biblioteca Elisenda va acollir el dia 26 la primera trobada, que no es va poder acabar per l’incident a l’Aqua

El Pla Educatiu d’Entorn, una 
iniciativa promoguda per la Ge-
neralitat i l’Ajuntament, ha ini-
ciat un procés participatiu per 
constituir els grups de treball 
que impulsaran les diferents 
accions incloses en el projecte, 
que té per objectiu aconseguir 
l’èxit educatiu de tot l’alumnat, 
tant a nivell acadèmic com per-
sonal, social i laboral, a més de 
promoure la cohesió social mit-
jançant l’educació intercultural, 
l’equitat i el foment de l’ús de la 
llengua catalana. 

Trobada inicial. La Biblioteca Eli-
senda va acollir el 26 d’octubre 
la primera sessió plenària del 
PEE, una reunió que es va ha-
ver de suspendre abans d’haver 
acabat a causa del petit incendi 
que es va produir a Montcada 
Aqua i que va obligar a desa-
llotjar tot el complex esportiu 
i cultural. El contratemps no 

va permetre posar en marxa 
el procés participatiu per crear 
els grups de treball proposats: 
èxit escolar, integració i famí-
lia, llengua catalana i literatura, 
activitats esportives i de lleure i 
cultura i entorn. Per aquest mo-
tiu, la Regidoria d’Educació ini-
ciarà un seguit de trobades amb 

les entitats i persones interes-
sades a formar-ne part per tal 
de començar a treballar en els 
diferents projectes del PEE. Els 
interessats es poden posar en 
contacte amb el departament a 
través dels correus electrònics 
tec_educacio1@montcada.org o bé 
mboadell@xtec.cat. 

El PEE va arrencar el curs passat 
amb la realització d’una diagnosi 
sobre la situació de l’educació al 
municipi. L’estudi conclou que a 
la ciutat existeix una graella for-
mativa i associativa que pot servir 
de plataforma per dur a terme les 
activitats del PEE. En la memò-
ria, també es recullen aspectes a 
millorar com promoure iniciati-
ves relacionades amb la cohesió 
social i el progrés escolar,  poten-
ciar la integració de les famílies 
nouvingudes, facilitar l’accés als 
patis i les biblioteques del centres 
escolars fora de l’horari lectiu, 
potenciar l’ús de la llengua cata-
lana i sensibilitzar l’alumnat i les 
famílies sobre les necessitats soci-
als del seu entorn i la importància 
de la seva implicació. Aquest curs 
ja s’han posat en marxa alguns 
projectes com els tallers d’estu-
di assistit, un cicle de cinema en 
català, classes de català per a les 
famílies a les escoles i tallers in-
fantils extraescolars.

Sílvia Alquézar | Pla d’en Coll

El Consell Escolar Municipal 
(CEM) presentarà els objectius 
d’enguany a la primera reunió 
del curs actual, que tindrà lloc 
el 8 de novembre a la Casa de 
la Vila (17.30h). El CEM aposta 
per implementar a la ciutat el Pla 
Educatiu d’Entorn, que inclouria 
gran part de les iniciatives i pro-
jectes relacionats amb el món 
educatiu. Es debatran temes 
com la millora de les activitats 
extraescolars, la possibilitat de 
convertir els patis d’algunes es-
coles en espais d’esbarjo oberts 
a la població fora de l’horari lec-
tiu o la implicació de les famílies 
en la vida escolar, entre d’altres. 
També es proposarà impulsar 
iniciatives per a l’educació de 0 
a 3 anys com la formació de les 
famílies i treballar la prevenció i  
la detecció de les situacions de 
risc d’exclusió social. 
D’altra banda, l’ordre del dia del 
CEM inclou la presentació dels 
criteris per realitzar aquest curs un 
nou mapa de zonifi cació escolar a 
través d’un procés participatiu.

El CEM presenta 
els objectius del 
curs escolar el 
8 de novembre

El PEE és una iniciativa que impulsen conjuntament la Generalitat i l’Ajuntament

Sílvia Alquézar | Redacció

La montcadenca Elisabet Mar-
tínez és una de les 55 alumnes 
de tot Catalunya que ha obtin-
gut el Premi Extraordinari de 
Batxillerat que atorga la Gene-
ralitat per premiar l’excel·lència 
educativa dels millors estudiants 
d’aquesta etapa. La jove, que va 
cursar fi ns el curs passat Bat-
xillerat a La Salle, va rebre el 
guardó el 24 d’octubre de mans 
del president català, Carles 
Puigdemont, en un acte cele-
brat al Palau de la Generalitat. 
Els alumnes guardonats reben, 
entre d’altres premis, el primer 
curs gratuït de la Universitat i 
de l’Escola Ofi cial d’Idiomes, a 
més de poder participar al cer-
tamen estatal de Batxillerat. 

Satisfacció. Es poden presentar 
als PEB tots els alumnes que 
hagin obtingut una nota mí-
nima de 8,75 en el Batxillerat. 
Han de fer 4 exàmens, on s’ha 
de treure  un mínim de 34 punts 
(una mitjana de 8,5 en cada pro-
va). “Aconseguir aquest pre-

mi ha estat una gran alegria 
i un reconeixement al temps 
dedicat a aprendre i a l’esforç 
per treballar al màxim i el 
millor possible”, ha comentat 
Martínez, qui reconeix que el 
camí no ha estat fàcil perquè les 
proves són complexes. 
La jove montcadenca ha co-
mençat aquest curs la carrera 

de Traducció i Interpretació 
d’alemnay i rus a l’UAB i estu-
dia el 3r any d’alemany a l’Es-
cola Ofi cial d’Idiomes. 
Entre els seus plans de futur, li 
agradaria fer un màster en in-
terpretació. “M’encantaria tre-
ballar d’intèrpret en algun 
organime internacional com 
l’ONU”, ha dit.

Sílvia Alquézar | Redacció

RECONEIXEMENT

Elisabet Martínez aconsegueix 
el Premi Extraordinari de Batxillerat
La jove, que ara estudia Traducció, va ser alumna de La Salle fi ns al curs passat
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L’alumna Elisabet Martínez en el moment de recollir el Premi Extraordinari de Batxillerat
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La IV Fira de l’Automòbil i 
la Concentració de Vehicles 
Clàssics i Esportius de Mont-
cada s’ha consolidat amb la 
participació d’una trentena de 
negocis i més de 200 cotxes an-
tics i l’assistència de més d’un 
miler de persones. La mostra, 
organitzada per la Regidoria de 
Promoció Econòmica i Ocupa-
ció i l’Associació d’Amics dels 
Clàssics de Montcada, va tenir 
lloc el 23 d’octubre al voltant 
del pavelló Miquel Poblet amb 
l’objectiu de promocionar les 
empreses locals vinculades al 
sector de l’automòbil.

Valoracions. En el marc de la 
mostra, l’Ajuntament va orga-
nitzar diverses ponències per 
promocionar la mobilitat sos-
tenible, el vehicle elèctric i la 
futura xarxa de punts de recàr-
rega elèctrica que s’ubicarà al 
municipi. El regidor del Servei 
de Promoció Econòmica i Ocu-
pació, Óscar Gil (ICV-EUiA), 
es va mostrar satisfet amb l’or-
ganització de la fi ra. “Permet 
veure el ventall de diferents 
d’activitats relacionades amb 
el món del motor que existei-
xen al nostre municipi”. 
A la quarta edició, també hi va 
haver una exposició i venda de 

vehicles nous i de segona mà, 
objectes de recanvis i de mar-
xandatge vinculat al motor, a 
més d’activitats per als més pe-
tits, com un circuit de karting, 
infl ables i un concurs de dibuix. 
Per la seva banda, els organit-
zadors de la concentració tam-
bé van valorar positivament 
la quarta edició perquè es va 
duplicar la xifra de participants 
respecte l’any passat. 
L’entitat va retre un emotiu ho-
menatge al pilot montcadenc 
Marcel·lí Martí, qui en la seva 
joventut va participat en proves 
tan prestigioses com el ral·li de 
Montecarlo. 

Sílvia Alquézar | Pla d’en Coll

FIRA DE L’AUTOMÒBIL

La iniciativa creix amb la participació 
d’uns 30 negocis i 210 cotxes antics
La jornada va aplegar més d’un miler de visitants al voltant del pavelló M. Poblet
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Els vehicles de més de 25 anys d’antiguitat van atraure força públic a la IV Fira de l’Automòbil i Concentració de cotxes antics

La Regidoria de Comerç, 
amb el suport de les as-
sociacions de comerciants 
del municipi, organitzarà la 
Fira de Nadal els dies 17 i 
18 de desembre, a la ram-
bla dels Països Catalans, en 
horari de matí i tarda amb-
dós dies. Els establiments, 
entitats i artesans interes-
sats a participar-hi han de 
formalitzar la inscripció 
abans del 18 de novembre, 
per mitjà de l’Ofi cina d’Atenció Ciutadana (OAC), situada a l’edifi ci 
de l’Ajuntament (avinguda de la Unitat, 6). Per a la Fira, el consis-
tori atorga un ajut als comerciants i artesans del municipi per a la 
dinamització de la seva parada, que consisteix en una carpa de 3x3 
metres, un taula, dues cadires, il·luminació a cada estand i vigilàn-
cia nocturna del recinte. Aquest material s’atorgarà exclusivament a 
les activitats comercials i de serveis ubicades a Montcada i Reixac, 
les associacions de comerciants del municipi i els artesans i entitats 
locals. Enguany, la Fira incorpora l’activitat ‘Tasta-tapa Nadal’ desti-
nada a la participació dels establiments d’alimentació i restauració 
ubicats a Montcada i Reixac per mostrar la seva gastronomia | LR

COMERÇ
Obertes fi ns al 18 de novembre les inscripcions a 
la Fira de Nadal, que es farà el 17 i 18 de desembre

Els estands amb pro-
ductes artesanals, una 
vintena més que l’any 
passat, es distribuiran 
entre els carrers Tarra-
gona, Camí de la Font 
Freda i la rambla dels 
Països Catalans durant 
tot el dia. Hi haurà acti-
vitats per als més petits 
com infl ables, manuali-
tats, tir amb arc i la pos-
sibilitat de conèixer alguns animals de granja i cavalls de raça petita. 
L’entitat veïnal espera que l’esdeveniment incrementi el nombre de 
visitants de l’edició anterior. L’AV ha animat la ciutadania a participar 
al Mercat | SA
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MONTCADA NOVA-PLA D’EN COLL
L’AV organitza els dies 12 i 13 de novembre el segon 
Mercat Medieval amb una vuitantena de parades  
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CONVENI AMB 
LA FUNDACIÓ SURT
L’Ajuntament ha arribat a 
un acord amb l’organització 
per cedir-li un pis per a 
dones amb problemes 
de risc d’exclusió social

L’alcaldessa, Laura Campos (ICV-EUiA), i la presidenta de la 
Fundació Surt, Josefi na Rubio, –al centre, a la foto, amb les 
edils Mar Sempere i Jessica Segovia– van signar el conveni que 
permet l’aprofi tament d’aquest immoble gràcies a la seva cessió 
d’ús per part de l’Agència Catalana de l’Habitatge durant una 
temporalitat d’estada, que s’estima entre 6 mesos i un any. L’edil 
va recordar que aquestes dones “necessiten un coixí per poder 
subsistir i tirar endavant”. Per la seva banda, Rubio va destacar 
que “es farà un acompanyament per part d’especialistes per tal 
de facilitar-ne el seu empoderament” | SA 

.....també és notícia..................................
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NOU SERVEI
Serveis Socials posarà en marxa un nou projecte per 
fomentar l’oci inclusiu de les persones discapacitades

L’entitat gestionarà un any més al 
municipi la campanya de recolli-
da d’aliments que promou arreu 
del territori el Banc d’Aliments 
(BA). Enguany, el Gran Recapte 
tindrà lloc els dies 25 i 26 de no-
vembre en l’horari habitual dels 
comerços que hi col·laboren: els 
tres establiments Condis, els dos 
Mercadona, el Sorli Discau, el 
Caprabo i el Super Dia. Les per-
sones interessades s’han d’apun-
tar a través dels correus electrò-
nics martinparra4549@hotmail.
com o bé josepasla@gmail.com. 
L’any passat es van recollir 24 to-
nes d’aliments i hi van participar 
un total de 150 voluntaris | SA

El departament municipal de Serveis Socials de l’Ajuntament oferirà a 
partir del pròxim mes gener un nou projecte per fomentar l’oci inclusiu 
de joves i adults que, fruit d’una discapacitat intel·lectual i/o física, 
requereixen de suport i acompanyament. El consistori montcadenc ha 
signat recentment un contracte de col·laboració amb l’entitat Oratge, 
dedicada al lleure en temps lliure per a persones discapacitades a 
partir dels 16 anys. “Oferir aquestes activitats és un compromís que 
havíem adquirit amb la Taula de la Discapacitat de la ciutat i també 
respon a la necessitat de donar una millor atenció a les persones del 
municipi amb discapacitat i a les seves famílies, per tal que tinguin 
un suport i temps de respir”, ha explicat la regidora de Serveis Socials 
i Polítiques d’Inclusió, Mar Sempere (Círculo Montcada).  
El programa, que s’anomena ‘Dissabtes per a tu’, i oferirà activitats 
lúdiques i culturals aprofi tant totes aquelles que es programin al mu-
nicipi. L’activitat es farà els dissabtes a la tarda, quinzenalment, de 
gener a juny de 2017 a les instal·lacions del Centre Cívic l’Alzina, a 
Terra Nostra. La inscripció al servei s’obrirà a mitjan d’aquest mes de 
novembre | SA

GRAN RECAPTE
Cáritas Montcada 
necessita voluntaris
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El grup de convivència del Pla 
de Desenvolupament Comuni-
tari de La Ribera està preparant 
una exposició fotogràfi ca sobre la 
història del barri, que s’exposa-
rà al Centre Cívic entre el 21 de 
novembre i el 15 de desembre. 
La comissió ha fet una crida a la 
ciutadania perquè col·labori amb 
l’aportació d’imatges fetes a la Ri-
bera, ja siguin de paisatges, fami-
liars o en grup. Les instantànies 
es podran portar fi ns al dia 18 a 
l’equipament municipal. Hi haurà 
un premi per a la millor fotografi a, 
que es farà públic l’últim dia de la 
mostra coincidint amb la celebra-
ció de la festa d’hivern | SA

LA RIBERA
Exposició fotogràfi ca 
sobre la història del barri
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No a la incineración
A veces es que ¡alucino! Me expli-
caré, no hace falta estar muy aten-
to a las noticias de los medios para 
extraer esta conclusión: cuanta más 
presión hace el pueblo (asociaciones, 
sindicatos, agrupaciones...) porque 
se ha creado un problema, mayor 
es la resistencia del que lo crea y de 
sus cómplices. Bueno, esto a la cor-
ta, porque a la larga, el designio de 
estas empresas, como el de Dios, es 
escrutable y averiguable: benefi cio, 
benefi cio y benefi cio. Esto viene por 
la preocupación que puede haber 
entre los trabajadores de la cemen-
tera de Montcada i Reixac y de los 
prestamistas de que la empresa deje, 
digamos, de producir (=contaminar, 
envenenar...).
Clarito: Yo en el puesto de los traba-
jadores y prestamistas me pondría a 
defender a las asociaciones que están 
en contra de la quema de mierda que 
envenena a “to quisqui”. Eso sí, ¡sin 

que se note! Y no porque se hayan 
vuelto ecologistas de golpe (“Noso-
tros no quemamos, nosotros valoriza-
mos”, ¿os acordais?). Lo veo como la 
única alternativa, a la corta, de que 
sigamos “valorizando”. Mientras haya 
gente que presione, lo mismo tene-
mos suerte y la empresa junto con 
los politicastros se ponen duros y les 
cuesta más dar su brazo a torcer y 
continuamos algún tiempo como has-
ta ahora, “valorizando” residus. Total, 
¡Ya no vendrá ahora de que enfermen 
más personas!
La gente está cada vez más harta de 
que la engañen y los que dominan el 
cotarro (multinacionales, bancos...) 
saben que tendrán que ir “sacrifi can-
do” algo y no siempre les valdrá como 
excusa el tráfi co de los vehículos pri-
vados como único foco contaminan-
te. La alta producción de cemento 
es innecesaria y estas instalaciones 
ya son obsoletas incluso para la “va-
lorización”. Sí, los que trabajar en 

“valorizar” deberían de estar preocu-
pados (la dirección y los afi nes que 
no se preocupen, siempre les darán 
un “huesico”). Y sería bueno ir ¡con 
disimulo! acercando posturas con 
los que se oponen a la incineración 
de residus, porque podrían ser coin-
cidentes en un futuro cercano. Hay 
experiencias en el mundo sobre estos 
temas. Hablan en ruso, alemán, japo-
nés, inglés, español... Por desgracia, 
después de sufrimientos y enferme-
dades producidos por la voracidad y 
el enriquecimiento de unos pocos.   

Antonio Olivares 
Mas Rampinyo

Agradecimiento
Hola amigos, quiero expresar lo que  
siento después de haber vivido todos 
los actos organizados por el Ayunta-
miento para la ‘gent gran’ en nuestro 
municipio.
Primero, dar las gracias al Ayunta-
miento y como no, al Departamento 

de Participación Ciudadana, también 
a los componentes de las Asociacio-
nes de los Casales de la Mina y del 
Casal de Montcada y Reixac, al cual 
pertenezco, y como presidente de la 
asociación mi deseo sería que la Ge-
neralitat, que es a la administración a 
la cual pertenece nuestro centro to-
mará nota y colaborará más en estos 
actos, creo que nos lo tenemos más 
que ganado por todo lo que hemos 
aportado durante nuestra larga vida 
laboral. Repito, muchas gracias.

Rafael García
Montcada

Fe d’errates
El president del CEAV es diu Miguel Án-
gel López, no Hernández, tal com vam 
publicar erròniament a la notícia de la 
7a Caminada Popular de La Veu 490.

La bústia del lector
laveu.cat/latevaveu

Les cartes no han d’excedir de 25 línies. És imprescindible que els autors indiquin el seu nom, adreça, telèfon i una còpia del DNI. No es publicaran les cartes que atemptin contra 
persones o institucions. Les cartes es poden registrar a l’Ofi cina d’Atenció Ciutadana (OAC), o bé enviar-les per email, amb les dades corresponents, a l’adreça electrònica som@laveu.cat 

som@laveu.cat
T 935 726 492
F 935 726 493

Edita: Montcada Comunicació. Av. de la Unitat, núm. 6. Tel. 935 726 492. Redacció: Sílvia Alquézar, Laura Grau i Rafa Jiménez. Equip audiovisual: Mario Azañedo 
i Raül Rivas. Assessorament lingüístic: Servei Local de Català (SLC). Publicitat: GPL. Tel. 636 967 845 (Eli Subirós). Disseny: Martí Riba. Impressió: Impressions 
Intercomarcals, SA. Distribució: KBQ’FAN. Tel. 625 383 105. Tiratge: 8.000 exemplars. Gerent Montcada Comunicació: Pilar Abián. Presidenta: Laura Campos.  

Consell d’Administració: Josep Bacardit, Mònica Collelldemont, Amèlia Morral, Salvador Sánchez, Miquel Soler, Jennifer Tribaldos, Xavier Paredes i Neus Vinyals. Secretària Ajunta-
ment: Mª José López. Interventor: Josep Serrano. Dipòsit Legal: B-43084-88. E-mail: som@laveu.cat. Webs: laveu.cat, montcadaradio.com i montcada.cat 

>Editorial

Adif un altre cop
Una vegada més Adif torna a 
ser blanc de les crítiques de 
l’Ajuntament i, en aquesta 
ocasió, la denúncia és prou 
greu com perquè es prenguin 
mesures quant a la manera de 
funcionar d’aquesta empresa 
encarregada d’administrar les 
infraestructures ferroviàries. 
Com és possible que tres anys 
després de posar-se en funcio-
nament la Línia d’Alta Veloci-
tat (LAV) encara no estiguin 
habilitats els pous d’emergèn-
cia que s’han fet a Montcada i 
Reixac? Hi ha algú que es res-
ponsabilitzi d’aquesta negli-
gència o potser és una pràctica 
habitual de la companyia, això 
d’anar construïnt línies que no 
compleixin amb les mesures 
de seguretat que toca?
Cal que algú doni la cara i les 
explicacions pertinents davant 
d’aquesta deixadesa i, sobre-
tot, que s’actuï amb celeritat 
per corregir la situació. No 
pot ser que Adif continuï amb 
aquesta dinàmica d’actuar al 
marge de tothom i amb total 
impunitat.

La propera edició de 
‘La Veu’, el 18 de novembre
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laveu.cat/agenda

5 l dissabte
Teatre. ‘Ràdio La Tita. Los 40 Friqui-
taun’, del grup Els Titelles (Montcada 
a Escena). Hora: 22h. Lloc: Teatre Mu-
nicipal. Preu: 5 euros (la recaptació es 
destinarà a l’ong Montcada Solidària).

6 l diumenge
Patrimoni. Visita guiada a la Casa de les 
Aigües. Hora: 12h. Organitza: Museu 
Municipal (Setmana del Turisme Indus-
trial).

Visita. ‘Ciutat Vella, una Barcelona des-
coneguda’. Hora: 11h. Lloc: Passeig de 
Gràcia, 1. Organitza: Fundació Cultural.

8 l dimarts
Reunió. Consell Escolar Municipal. 
Hora: 17.30h. Lloc: Casa de la Vila. 

Presentació. Auditoria econòmica so-
bre les fi nances municipals. Hora: 19h. 
Lloc: Auditori Municipal.

Patrimoni. Visita guiada a la Casa de les 
Aigües i club de lectura sobre ‘La verdad 
del caso Savolta’, d’Eduardo Mendoza. 
Hora: 19h. Lloc: Casa de les Aigües.

Inauguració. Exposició col·lectiva de 

pintura del Casal de Gent Gran Casa de 

la Mina. Hora: 19.30h. Lloc: Kursaal.

10 l dijous
Jornada. ‘La integració de les bicicletes 

a la ciutat’ (XII Jornada Tècnica de Mo-

bilitat). Hora: 9h. Lloc: Teatre Municipal. 

12 l dissabte
Festa. Fira medieval (fi ns al 13 de no-

vembre). Organitza: AV Montcada Nova-

Pla d’en Coll.

Presentació. ‘Llevadores, l’art d’una 

professió’, de Francesc López, i el do-

cumental de Montcada Comunicació 

sobre el llibre. Hora: 17h. Lloc: Kursaal.

Cinema. ‘La modista’, de Jocelyn Mo-

orhouse. Horari: 18 i 22h. Lloc: Auditori 

Municipal. Preu: 4 euros.

13 l diumenge
Teatre. ‘Un cel de plom’, amb Mercè Arà-

nega. Hora: 19h. Lloc: Teatre Municipal. 

Preu: 10 euros anticipada/12 a taquilla.

Visita. ‘Els pavellons Güell de Gaudí 

inè dit’. Hora: 11.30h. Lloc: Davant Pa-

lau de Pedralbes. Organitza: Fundació 

Cultural.

15 l dimarts
Inauguració. Exposició ‘Aires de Rosa-

lía’, de C.Ibáñez, J.Costa i C.Beiro. Hora: 

19.30h. Lloc: Auditori Municipal.

16 l dimecres
Xerrada. Homenatge a Federico García 

Lorca. Hora: 19.30h. Lloc: Fundació 

Cultural Montcada (Major, 47).

17 l dijous
Xerrada. ‘No et trenquis, cuida els teus 

òssos’. Hora: 17h. Lloc: Casal Gent Gran 

Casa de la Mina. Organitza: Creu Roja.

18 l divendres
Teatre. ‘És de conya?, a càrrec de Nus 

Teatre. Hora: 19h. Lloc: Auditori Munici-

pal (dintre dels actes del 25N).

EXPOSICIÓ
FLORA I FAUNA MARINA
de Rafael Boix
Fins al 19 de novembre

Ajuntament 935 726 474
Ambulàncies 061
Atenció ciutadana 010
Sanitat Respon 902 111 444
Mossos d’Esquadra 088-112
Policia Local 092
Policia Nacional 935 642 450
Taxis 936 917 600

Telèfons d’interès

4 5 6

11 12 138 9 107
Rivas Duran DuranRecasens V.Nieto J.RelatEl Punt

C.Pardo

M.Guix R.Miró El PuntC.Pardo

16 1817

M.Guix M.Guix

19 20

Rivas, c. Conca,10
Duran, av. Terra Nostra, 37
Recasens, av.Catalunya, 65
M.Guix, c. Major, 25
R.Miró, c. Camèlies, 32
J.Relat, c. Major, 89
C.Pardo, c. Masia, 2
Vila Nieto, Països Catalans, 51
J.Vila, pg. Jaume I, 26
El Punt, pg Sant Jordi, 5

14 15
Recasens V.Nieto V.Nieto

sala 
principal

Tel. 935 751 289  |  De dimarts a dissabte: 17 a 21h.  Diumenge: 11 a 14h

16 DE NOVEMBRE, 19.30H
FUNDACIÓ CULTURAL (MAJOR, 47)

HOMENATGE A FEDERICO GARCÍA LORCA
Xerrada, documental i recital de poemes

PINTURA
PEDRO RUBIO
Fins al 13 de novembre

PINTURA
EXPOSICIÓ COL·LECTIVA
del Casal de la Mina
8 de novembre, 19.30h

Agenda

     novembre

PINTURA
AIRES DE ROSALÍA
C.Ibáñez, J.Costa 
i C. Beiro
15 de novembre, 19.30h

fa
rm

à
c

ie
s

CONCERT SOLIDARI
FIRST AFRICAN GOSPEL
19 de novembre, 19h
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En els últims anys, la tradició de 
Halloween té cada vegada més 
pes en la celebració de la Casta-
nyada. A més de menjar castanyes 
i panellets i dur fl ors als nostres 
difunts, grans i petits se sumen a  
la moda de disfressar-se d’algun 
personatge de terror i, en el cas 
de la canalla, de trucar a les por-
tes de les cases demanant ‘truc o 
tracte’, escena que tantes vegades 
hem vist a les pel·lícules nordame-
ricanes. Can Cuiàs va ser el barri 
pioner en la incorporació d’aques-
ta tradició forània, amb l’organit-
zació del passatge del terror ja fa 
més de 10 anys (veure requadre). 
Des de fa dos anys, l’AV de Terra 
Nostra també s’ha sumat al Ha-
lloween, amb l’organització de 
diferents activitats que atrauen 
gent de tots els barris. La més 
multitudinària és el concurs de 
cases decorades en què els partici-
pants recreen passatges del terror 
que poden ser visitats pel públic. 
Un jurat, format per membres 
de l’AV, tria les tres millors esce-
nografi es. Enguany hi van parti-
cipar sis i més d’una trentena va 
repartir caramels entre la canalla. 
La festa, que compta amb el su-
port de la Xarxa d’Equipaments, 
també va incloure un sopar de 
germanor a la plaça del Poble  i 
un espectacle. El Grup de Dones 
va preparar i repartir més de 100 
quilos de castanyes.

Cultura
laveu.cat/cultura

Laura Grau | Redacció

Castanyes i disfresses de terror 
conviuen a la festa de Tots Sants
Terra Nostra va viure intensament la celebració amb concursos de disfresses i de cases decorades

TRADICIONS

PÀG. 18

NOU LLIBRE DE JAUME ALCÁZAR
L’historiador treballa en un àlbum de 
fotografi es antigues del municipi 

La Gran Pegatina i Itaca Band 
han estat nominades als Premis 
Arc 2016. Concretament, la mega-
banda de rumba mestissa opta al 
premi a la millor gira internacio-
nal, juntament amb grups com 
Love of Lesbian i Chicuelo. Itaca 
Band està nominada en la cate-
goria de la millor gira per festes 
majors d’ajuntaments, en l’apartat 
de grups de temes propis. Aquests 
guardons els trien professionals 
de la indústria musical del directe 
i la gala de lliurament de premis 
tindrà lloc el 28 de novembre a la 
sala Barts de Barcelona | LG

Itaca Band i La 
Gran Pegatina, 
nominats als 
Premis Arc

La Xarxa de Turisme Industrial 
proposa el 5 de novembre l’acti-
vitat ‘Puja al bus de la XATIC!’, 
en la qual s’han elaborat sis rutes 
sorpresa en què el públic s’haurà 
d’inscriure sabent només l’hora i 
el punt de trobada. En cada ruta, 
que són gratuïtes i en autocar, es 
visiten dos elements representa-
tius del patrimoni industrial. Un 
dels itineraris inclou la Casa de 
les Aigües, que serà escenari el 
dia 8 d’una visita guia da com-
binada amb una tertúlia sobre 
la novel·la ‘La verdad sobre el 
caso Savolta’ (19h). I el dia 13 es 
farà un itinerari pel Rec Comtal, 
per visitar els paisatges cultu-
rals entre Montcada i Reixac i 
Barcelona | LG

Noves propostes 
sobre Turisme 
Industrial

Tres infants disfressats posen en un dels racons de la plaça del Poble que l’AV va decorar amb motius de terror amb motiu de Halloween

Després d’un any d’absència, a causa de les 
obres de reforma del Centre Cívic, torna el 
popular passatge del terror que organitzen el 
Col·lectiu de Joves C4 i la Regidoria d’Infàn-
cia i Joventut.  Amb el títol ‘Evil’s Release’, 
els dies 5 i 6 de novembre l’equipament es 
transformarà en un centre comercial  i un ci-
nema multisales, on els visitants hauran de 
fer front a personatges terrorífi cs. Es faran 
dos passis: de 17.30 a 18.30h per als infants 
fi ns a 6 anys acompanyats per un adult; i de 
18.30 a 23h per a la resta d’edats | LG

Torna el Passatge del 
Terror al CC Can Cuiàs
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MONTCADA A ESCENA
Els alumnes del Taller de l’Aula de Teatre estrenen 
al Kursaal ‘Okapi’, un clam a favor de la llibertat

TEATRE MUNICIPAL
El Grup Els Titelles faran l’última representació de la 
comèdia musical ‘Ràdio La Tita. Los 40 Frikitaun’

L’actuació tindrà lloc el 5 de novembre al Teatre Municipal en el 
marc de la mostra Montcada a Escena (22h). La companyia Els Ti-
telles ha decidit destinar la meitat de la recaptació de les entrades, 
al preu de 5 euros, a l’ong local Montcada Solidària, que els utilit-
zarà per a sufragar la campanya de compra de sabates per al cam-
pament de refugiats de Kalachori (Grècia). El muntatge, estrenat al 
Kursaal a l’anterior edició de la mostra, també s’ha representat a La 
Unió de Mas Rampinyo i al Casino de Terra Nostra | LR 
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Els alumnes del Taller de l’Aula de Teatre de l’Ajuntament van estre-
nar el 21 d’octubre al Kursaal ‘Okapi’, una adaptació de l’obra d’Ana 
Diosdado que refl exiona sobre la vellesa i la llibertat.  El muntatge, 
una comèdia dramàtica, transcorre en una residència de gent gran, 
la vida de la qual es veu alterada per l’arribada d’un peculiar roda-
món, que posa en evidència la falta de llibertat de la resta. El mun-
tatge va obrir la mostra teatral Montcada a Escena, que oferirà vuit 
espectacles més aquesta tardor | LG

L’historiador montcadenc Jau-
me Alcázar està treballant en un 
nou llibre de l’editorial Efadós 
que recorre en imatges el passat 
de Montcada i Reixac des de fi -
nal del segle XIX fi ns a mitjan 
del XX. El nou volum, amb 
un format més breu que el seu 
antecessor –‘L’Abans’ editat al 
2009–, contindrà 160 fotografi es 
en blanc i negre i forma part de 

la col·lecció ‘Catalunya desapa-
reguda’ de la mateixa editorial. 
“S’aprofi tarà part de les imat-
ges que no es van publicar en 
l’anterior i s’inclouran de no-
ves que hem localitzat poste-
riorment”, ha explicat Alcázar, 
qui ha aprofi tat les xarxes so-
cials per fer algunes troballes. 
L’àlbum fotogràfi c durà per títol 
‘Montcada i Reixac desaparegu-
da’ i farà una síntesi del passat 

urbanístic, industrial i social del 
municipi. Segons l’historiador, 
“no només apareixeran llocs 
i costums desapareguts, sinó 
també les transformacions que 
han sofert els espais i les tradi-
cions al llarg del temps”.  Les 
persones que tinguin material 
fotogràfi c d’interès poden enviar 
un correu a jalcazar@efados.cat. 
La publicació veurà la llum el 
pròxim Sant Jordi.

Laura Grau | Redacció

Jaume Alcázar prepara el volum
‘Montcada i Reixac desapareguda’
El llibre, que publicarà Efadós per Sant Jordi, contindrà 160 fotografi es antigues
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Una imatge del carrer Major als anys trenta del segle XX, un dels espais del municipi que ha sofert més transformacions en els últims cent anys

HISTÒRIA

El Servei Local de Català (SLC)  
ha constituït 16 noves parelles 
lingüístiques en el marc del 
programa Voluntariat per la 
llengua, que posa en contacte 
persones que volen practicar el 
català oral amb voluntaris que ja 
en saben. La majoria dels alum-
nes que s’ha apuntat al progra-
ma són persones provinents de 
l’Amèrica Central, el Magreb i 
l’Àfrica sub-sahariana, tot i que 
també hi ha alguns castellano-
parlants nascuts en altres punts 
de l’Estat. Aprenents i voluntaris 
s’hauran de trobar un mínim de 
10 hores per conversar en ca-
talà. La presentació es va fer el 
20 d’octubre al Kursaal amb la 
presència de l’alcaldessa, Laura 
Campos, i la regidora de Cultu-
ra, Mónica Martínez –ambdues 
d’ICV-EUiA–, qui van animar 
els alumnes a millorar el seu 
català com a eina d’integració 
social.

Exposició. L’acte també va servir 
per inaugurar la mostra itinerant 

‘Divendres a pagès’, formada 
per més d’una vintena de foto-
grafi es realitzades per alumnes 
dels SLC de Montcada, Badia, 
Barberà, Cerdanyola, Ripollet i 
Sant Cugat –municipis que for-
men part del Consorci per a la 
Normalització Lingüística-Vallès 
Occidental 3– durant el cicle de 
visites que es va fer el curs pas-
sat a diferents espais rurals de la 
comarca. A Montcada i Reixac, 
el lloc escollit per fer la visita va 

ser el Pla de Reixac, a Mas Ram-
pinyo. La responsable del SLC 
a Montcada, Marta Lluís, va 
destacar la importància d’aquest 
tipus d’activitats fora de les au-
les per “contextualitzar l’ús del 
català al carrer i poder treba-
llar la llengua, la cultura i la 
cohesió”. L’historiador Jaume 
Alcázar, de la Fundació Cultural 
Montcada, va  cloure l’acte amb 
una xerrada sobre el passat agrí-
cola del municipi.

Rafa Jiménez | Can Sant Joan

El Servei Local de Català presenta 
16 noves parelles lingüístiques
El Kursaal acull l’exposició ‘Divendres a pagès’, feta per alumnes de sis municipis
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Una de les noves parelles lingüístiques que s’han constituït en la nova edició del programa

VOLUNTARIAT PER LA LLENGUA

TEATRE

La història de la militant anti-
feixista Neus Català, exiliada a 
França després de la Guerra Civil 
i deportada als camps d’extermi-
ni nazis, és el fi l conductor d’‘Un 
cel de plom’, una de les propos-
tes més potents de la temporada 
d’espectacles, que arriba al Tea-
tre Municipal el 13 de novembre 
amb Mercè Arànega com a única 
actriu (19h). Dirigida per Rafel 
Duran, l’obra és una adaptació de 

la novel·la biogràfi ca del mateix 
títol que va escriure Carme Mar-
tí a partir dels records de Català, 
que actual ment té 102 anys i viu 
a Guimets (Prio rat). Al llibre, Ca-
talà explica que va sobreviure a 
l’horror dels camps de concentra-
ció “gràcies a la força moral i a 
la solidaritat entre companyes”. 
Per això, quan va ser alliberada, 
es va prometre no oblidar. L’en-
trada costa 10 euros anticipada i 
8 a taquilla.

Laura Grau | Redacció

Mercè Arànega es fi ca en la pell de la militant antifeixista durant un monòleg de 70 minuts
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Mercè Arànega rememora 
la vida de Neus Català
L’obra es basa en la novel·la biogràfi ca ‘Un cel de plom’
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El grup de dansa urbana Qua-
lity Youth, que entrenen cinc 
coreògrafs entre els quals hi ha 
el montcadenc Héctor Muñoz, 
i que té entre les seves compo-
nents la ballarina local Maria 
Moreno, representarà Espanya 
a la fi nal mundial del torneig de 
dansa urbana World of Dance 
(WOD) que se celebrarà al juliol 
a la ciutat de Los Ángeles (Estats 
Units). El conjunt, que prové 
de l’escola Quality Dance Stu-
dio de Sant Adrià del Besòs, va 
aconseguir el seu passi a la fi nal 
mundial  en guanyar el 22 d’octu-
bre a Saragossa l’edició espanyo-
la del certamen en la categoria 
juvenil, amb una coreografi a de 
hip hop que repassa la trajectò-
ria musical de Britney Spears. El 
campionat va reunir més de 700 
ballarins de dansa urbana d’ar-
reu de l’estat espanyol. 

Play-back. El principal handicap 
del grup guanyador, format per 
una trentena de ballarins, és 

aconseguir els recursos neces-
saris per viatjar a Los Ángeles. 
“És un honor guanyar aquest 
torneig i tenir la possibilitat de 
participar a la fi nal mundial,  
així que esperem poder reu-
nir els diners necessaris d’aquí 
a juliol”, ha dit Muñoz. Veí de 
la Font Pudenta, aquest jove de 
26 anys acumula una exitosa 
trajectòria com a ballarí i coreò-
graf. En dues ocasions, al 2011 i 

al 2013, va representar Espanya 
al certamen Hip Hop Internatio-
nal (HHI) celebrat a Las Vegas, 
un dels més prestigio sos a ni-
vell mundial, juntament amb el 
WOD. Pel que fa a Moreno, de 
15 anys i alumna de l’escola La 
Salle Montcada, acumula ja en la 
seva curta trajectòria set meda-
lles a diferents campionats, des-
tacant el primer lloc en categoria 
juvenil al HHI.

Laura Grau | Redacció

Dos joves montcadencs participaran 
a la fi nal mundial del World of Dance
Ho faran com a components del conjunt Quality Youth de Sant Adrià del Besòs
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La ballarina Maria Moreno i el ballarí i coreògraf Hèctor Muñoz acumulen força reconeixements

DANSA URBANA

La fi rma del conveni entre els 
presidents d’ambdues entitats, 
Cosme Oriol i Jean Saleilles, 
respectivament, va tenir lloc 
el 21 d’octubre a la Casa de la 
Generalitat de Perpinyà. L’ob-
jectiu de l’acord és establir lla-
ços de col·laboració, que passen 
per organitzar trobades anuals 
d’intercanvi de coneixements, 
exposicions i altres activitats 
relacio nades amb la fotografi a. 
Properament, l’Afotmir fi rmarà 
un conveni de col·laboració si-
milar amb l’Agrupació Fotogrà-
fi ca de Berga | LG

Cosme Oriol i Jean Saleilles, amb el conveni

Carlos Cuevas, a qui podem 
veure actualment a la sèrie ‘Mer-
lí’ de TV3, serà una de les noves 
cares de la pròxima temporada 
de la fi cció de TVE ‘Cuéntame 
cómo pasó’. Concretament, l’ac-
tor montcadenc donarà vida a 
Marcos, un reporter encarregat 
de cobrir l’actualitat informati-
va de l’estiu de 1985, durant les 
vacances de la família Alcántara 
a Benidorm. L’equip de rodatge 
es va desplaçar l’última setmana 
d’octubre a la localitat alacantina 
per fi lmar els nous capítols que 
s’estrenaran al 2017 | LG

Carlos Cuevas 
sortirà a la 
sèrie ‘Cuéntame 
cómo pasó’

L’Afotmir 
s’agermana 
amb el club 
de Perpinyà
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Cuevas és un periodista de TVE a la sèrie
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FUTBOL
El CD Montcada presenta la seva 
estructura amb dos equips 
amateurs i 11 del planter

BÀSQUET

Quatre anys després de la seva 
creació, el club de bàsquet UB 
MiR –que va sorgir de la fusió 
de l’AE Elvira-La Salle, el CEB 
Can Sant Joan i el CB Mont-
cada–, tindrà socis. Així ho va 
anunciar el president de l’entitat, 
Jordi Álvarez, durant la presen-
tació dels 18 equips d’aquesta 
temporada. L’any vinent es du-
ran a terme les primeres elecci-
ons del club per escollir la nova 
junta directiva. “A partir d’ara 
començarem a fer els primers 
carnets de socis per dur a ter-
me tot el procés de renovació”, 
va indicar Álvarez.

Presentació. La marea bla-
va de l’UB MiR va inun-
dar el 23 d’octubre el pavelló
Miquel Poblet durant la presenta-
ció dels 18 equips que ha creat per 
aquesta temporada i que reunei-
xen més de 200 jugadors. La festa 
del bàsquet local va començar amb 
una breu exhibició de ball a càrrec 
de l’Escola Jym’s de Can Sant Joan. 
Posteriorment, es va donar pas a la 
desfi lada de cada conjunt davant 
l’afi ció que omplia les grades de la 
instal·lació municipal. En total, el 
club blau ha aconseguit, a més de 
l’Escola, formar 13 equips mascu-
lins (tres sèniors, dos sots-25, dos 
júniors, dos cadets, un infantil, un 
pre-infantil i dos minis), tres fe-
menins (un sènior, un júnior i un 

mini) i un pre-mini mixt. En aquest 
sentit, Marta Balaguer, entrenado-
ra i coordinadora del club, fa un 
balanç molt positiu de la quantitat 
d’equips confeccionats, tot i que es 
mostra ambiciosa de cara al futur: 
“És important mantenir el vo-
lum de jugadors, però un dels 
notres objectius és augmentar 
encara més aquesta família”, ha 
explicat Balaguer, que, com a dada 
curiosa, destaca la presència de ge-
neracions de pares i fi lls que estan 
formant part del club blau durant 
aquest curs.    
Abans de començar els parla-
ments, l’UB MiR va lliurar al juga-
dor del premini Dídac Cuartiellas 
el primer carnet de soci en reco-
neixement al suport que ofereix a 
diferents  equips de l’entitat amb la 
seva assistència a nombrosos par-
tits. Per la seva banda, el represen-
tant de l’empresa patrocinadora 
del primer equip, José Luis López, 
del Grupo Uno CTC, va destacar 
el compromís de la seva compa-
nyia amb el bàsquet montcadenc 
per segona temporada consecuti-
va. “Ens fa molta il·lusió formar 
part d’aquest projecte. Amb l’es-
port s’aprenen uns valors que 
no s’obliden mai”, va dir López. 
El regidor d’Esports, Salva Serra-
tosa (ERC), va cloure les interven-
cions agraint a l’UB MiR el seu 
esforç: “El bàsquet està fent una 
gran feina perquè aquest esport 
sigui gran al nostre municipi”.

El club blau, que ha d’escollir una nova junta directiva al 2017, va presentar el 23 d’octubre tots els equips d’aquesta temporada

L’UB MiR crea la fi gura del soci per poder 
organitzar les seves primeres eleccions
Sílvia Alquézar | Pla d’en Coll

L’UB MIR ha confeccionat un total de 18 equips i tots els seus jugadors van saltar a la pista del pavelló Miquel Poblet durant la seva presentació
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El segon equip masculí de l’UB 
MiR ocupa la tercera posició al 
grup 2n de la fase prèvia del Cam-
pionat Territorial amb 10 punts 
i un balanç de quatre victòries i 
dues derrotes després de la dis-
puta de sis jornades. L’equip blau 
que entrena Luis Marín ha guan-
yat els seus dos últims partits con-
tra el CB La Roca (58-63) i el CB 
Santa Perpètua (83-57) | RJ

> Dos triomfs seguits 
per al sènior B 
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Aprofi tant la festivitat de l’1 de 
novembre, el CD Montcada va 
reunir a l’estadi de la Ferreria els 
gairebé 200 jugadors que l’inte-
gren aquesta temporada i que es 
distribueixen en 13 equips, cinc 
menys que el curs passat. Sota la 
coordinació de Quique Araujo, 
l’entitat verda ha creat, per pri-
mera vegada en els seus 93 anys 
d’història, un sènior femení que 
s’afegeix al masculí, que juga a 
Tercera Catalana després de dos 
descensos consecutius. El CDM, 
que va recuperar fa tres anys el 
seu planter, ha confeccionat en-
guany un futbol formatiu amb 
11 conjunts: un juvenil, dos ca-
dets, un infantil, dos alevins, tres 
benjamins i dos prebenjamins. A 
aquesta estructura, s’han d’afegir 
quatre jugadors dels Barrufets 
que, tot i no haver pogut reunir el 
mínim per inscriure un equip, en-
trenaran i disputaran amistosos.
La presentació, que va començar 
un cop es va fer fosc, va comptar 
amb la col·laboració de la Colla 
Mitjana dels Gegants de Mont-
cada i Reixac i l’animació de Pep 
Callau. Posteriorment, els juga-
dors dels diferents equips van 

saltar a la gespa, un per un, acom-
panyats d’un canó de llum i d’una 
pantalla de grans dimensions que 
es va instal·lar al mig del camp i on 
es van projectar diversos vídeos i 
imatges. 
L’acte institucional amb els par-
laments va comptar amb la pre-
sència d’una representació de les 
empreses Lafarge i Smeg, que 
patrocinen el primer equip i el 
futbol formatiu respectivament, i 
de l’Ajuntament, encapçalada pel 
regidor d’Esports, Salvador Ser-
ratosa (ERC).

Parlaments. En el seu torn, el pre-
sident del club, Modesto Sanchís, 
va reafi rmar la seva aposta pel fut-
bol formatiu iniciada fa tres anys i 
va destacar la implicació de les ju-
gadores que integren el nou equip 
femení. En relació amb el sènior 
masculí, Sanchís es va mostrar 
esperançat: “Les dues últimes 
temporades han estat nefastes i, 
almenys, ens han servit per co-
mençar des de zero i tornar a ai-
xecar els fonaments del club per 
portar-lo al lloc que es mereix”. 
En el seu discurs, Serratosa va 

agrair la tasca dels patrocinadors, 
dels familiars i de tots els mem-
bres del club, especialment dels 
jugadors que, “faci el temps que 
faci, entrenen i juguen per por-
tar el nom de Montcada arreu 
de Catalunya i que, amb el seu 
esforç, faran que el club recu-
peri el seu lloc”. 
En representació del primer equip, 
el capità Daniel Menéndez Cabre-
ra, i l’entrenador, José Antonio 
Montes, van agrair el suport de 
l’afi ció i es van comprometre a tre-
ballar per assolir l’ascens. 

Rafa Jiménez | La Ferreria

FUTBOL

El CD Montcada, il·lusionat amb els 
reptes del primer equip i del femení
La presentació ofi cial va servir per reafi rmar l’aposta del club verd pel seu planter amb la creació d’11 equips

L’UD Santa María, que va pu-
jar la temporada passada des de 
Quarta Catalana, i el CD Mont-
cada, que va baixar procedent 
de Segona, es veuran les cares 
el 12 de novembre, a les 18h, a 
l’estadi de la Ferreria. El club de 
Terra Nostra exercirà d’amfi trió 
en el seu millor moment de la 
temporada amb quatre victòries 
seguides, les últimes contra l’UE 
Avià B (2-4) i el CF La Romàni-
ca (2-0) que l’han situat a la sete-
na posició amb 16 punts. Per la 
seva part, el CD Montcada, que 
ha guanyat els vuit partits que 
ha disputat i que el 16 de novem-
bre jugarà l’ajornat al camp del 
CF Llorençà, és segon i haurà 
d’afrontar, una setmana abans 
del derbi, un complicat partit a 
casa contra el líder, l’UE Saba-
dellenca que ha guanyat els nou 
partits que ha disputat | RJ

L’UD Santa María 
posarà a prova 
el bon moment 
dels verds

L’UD Santa María ha millorat el seu rendiment
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L’UE Sant Joan-Atlètic acumula 
quatre jornades sense guanyar ni 
perdre amb quatre empats seguits
que no li deixen sortir, de mo-
ment, dels llocs de descens. Els 
de Can Sant Joan, que van po-
der aixecar un marcador advers 
a casa contra el CF Lloret (1-1), 
van empatar amb idèntic resultat 
al camp del cuer, un CD Mas-
nou que entrena l’exfutbolista 
Walter Pandiani i que encara no 
ha  guanyat cap partit. L’equip de 
José Manuel Martín ‘Pinti’ és ter-
cer per la cua amb 8 punts i està 
empatat amb el CE Manresa. 

Eleccions. Es manté obert el ter-
mini per presentar candidatures 
per optar a les eleccions a la presi-
dència del club. Els interessats ha 
d’enviar, abans del 16 de novem-
bre, un correu electrònic a l’adre-
ça unio.e.sanjuan.at@gmail.com | RJ 

FUTBOL. PRIMERA CATALANA

L’UE Sant Joan-Atlètic continua en 
posicions de descens, tot i no perdre
És antepenúltim amb 8 punts després d’haver empatat els seus quatre últims partits
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El club demana justícia per a Sergio Mármol
El 23 d’octubre, i abans del partit contra el CF Lloret, el club de Can 
Sant Joan va homenatjar Sergio Mármol, el jove montcadenc que llui-
ta per recuperar-se de les greus seqüeles que pateix a consecuència 
de la pallissa que va rebre ara fa un any a la porta d’una discoteca. 
Acompanyat pels seus familiars, Sergio va sortir a la gespa per rebre 
una sentida ovació per part de l’afi ció i dels jugadors d’ambdós equips. 
Els futbolistes locals lluïen una samarreta amb el lema ‘Justicia para 
Sergio’ i el jove va rebre com a obsequi una samarreta de l’UE Sant 
Joan-Atlètic amb el seu nom i una bufanda de l’EF Montcada | RJ

El femení de l’EF Montcada està 
vivint el millor moment de la tem-
porada i encadena quatre victòries 
seguides al grup 2n de 1a Catala-
na. L’equip d’Antonio Moya, que 
a les últimes dues jornades ha 
superat el FC Sant Quirze (0-2) i 
el CFJ Mollerussa (7-1), és cinquè  
amb 15 punts i s’ha apropat a no-

més tres punts del segon. “Vam 
començar tard la pretemporada 
i això es va notar a les primeres 
jornades. Ara estem en un bon 
nivell, però encara tenim marge 
de millora perquè és un equip 
amb molt potencial. Volem anar 
poc a poc, sumant jornada rera 
jornada”, ha assenyalat Moya | RJ

S’ha situat al cinquè lloc i està a només tres punts del segon

L’EF Montcada suma 
quatre victòries seguides

FUTBOL. PRIMERA CATALANA FEMENINA

El femení de l’EF Montcada ha trobat la línia regular amb quatre victòries consecutives

Després de dos descensos consecutius, el primer equip del CD Montcada que entrena José Antonio Montes es planteja l’objectiu de l’ascens
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El Broncesval 
Montcada es mostra 
inexpugnable com a 
local, però encara no 
ha puntuat a domicili

El Broncesval ha iniciat el seu nou projecte a Tercera Nacional després 
del descens de la temporada passada exhibint dues cares ben diferents 
quan juga a dins o fora del pavelló Miquel Poblet. De moment, l’equip 
d’Álex Fernández és el segon màxim golejador del grup 1r amb 35 gols 
–una mitjana de 5,8 per partit– i ha guanyat amb solvència els tres en-
frontaments com a local contra l’FS Sant Cugat (6-1), el CFS Premià de 
Mar (6-2) i l’AE Centelles (9-7). En canvi, els montcadencs, que tenen la 
quarta pitjor defensa amb 32 gols en contra  –una mitjana de 5,3– en-
cara no han puntuat com a visitants i han perdut a les pistes de l’AEFS 
Arrels (8-5), la Fundació Esportiva Grama (5-3)i l’FS Isur Hnos. Sánchez 
(9-6). Amb aquest balanç, el Broncesval ocupa el vuitè lloc amb 9 punts. 
“Guanyar o perdre no ha de canviar el nostre camí. Estem treballant 
bé i l’equip està creixent amb l’objectiu de corregir errades a l’hora 
d’atacar defenses molt tancades”, ha dit Álex Fernández, qui es mani-
festa sorprès pel bon nivell de la categoria i la igualtat entre els equips | RJ
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FUTBOL SALA

Validen a Montcada una butlleta 
guanyadora de La Quiniela
Un dels dos únics encertants del ‘Ple al 15’ de La 
Quiniela que es va fer el 19 d’octubre amb partits 
de la Champions League va validar la seva but-
lleta a Montcada i Reixac, concretament al punt 
de venda situat a l’avinguda de Catalunya, 61. 
Els dos encertants de categoria especial rebran 
un premi de 63.183 euros | RJ

Els montcadencs David Ferrer i Elisenda Huidobro 
participen amb Ammy i Drac al Mundial de Saragossa 

El Mundial d’Agility que es va disputar entre el 22 i el 25 de setembre a Sa-
ragossa va comptar amb una doble representació montcadenca formada 
per David Ferrer i Elisenda Huidobro que van participar amb els seus gos-
sos Ammy i Drac respectivament. Ferrer i Ammy van competir en jumping 
individual i van fi nalitzar amb el cinquè millor temps dels 99 participants de 
la categoria small, a només 80 centèsimes del guanyador. Per la seva part, 
Huidobro i Drac van participar a la prova per equips amb tres parelles més 
de la selecció espanyola, fi nalitzant al sisè lloc després de fer dos exercicis. 
El proper Mundial es disputarà al 2017 a la República Txeca | RJ 

Gran temps de Campos 
a la Marató de Venècia
Óscar Campos, de 33 anys, va ser el 
millor atleta espanyol a la Marató de 
Venècia (Itàlia) que es va disputar 
el 23 d’octubre amb la participació 
de 7.000 corredors. El montcadenc, 
que no forma part de cap club i que 
s’entrena de forma amateur, va aca-
bar a la posició 128 de la classifi -
cació general amb un temps de 2 
hores, 57 minuts i 30 segons | RJ

AGILITY

Ernesto Romero fi nalitza la 
Desert Run disputada al Marroc
L’atleta de l’equip Industrias Durmi va fi nalitzar la 
Desert Run, que es va disputar entre l’11 i el 15 
d’octubre al Marroc. El montcadenc va córrer a peu 
els 62 quilòmetres de la prova, dividida en tres eta-
pes, amb un temps fi nal de 6 hores, 46 minuts i 
14 segons, acabant entre els 50 primers de la clas-
sifi cació general i entre els 20 primers de la seva 
categoria d’un total de 112 participants. Romero, 
que a totes les seves competicions llueix el lema 
de la campanya contra la violència de gènere ‘Ni 
Una Más’ de l’ONG Mujeres en Igualdad, prepara la 
seva participació a la Titan Desert, que es disputarà 
entre entre el 30 d’abril i el 5 de maig de 2017 al 
desert marroquí | RJ
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Quatre podis de la JAM 
a l’Ultra Trail Montsant 

La secció de muntanya UltraJam 
va obtenir dues primeres posicions 
i dues segones a la Ultra Trail Serra 
del Montsant que es va disputar el 
22 d’octubre. Enric Dalmau i Paco 
Serrano van ser els primers de la ca-
tegoria Màster a la Half Trail (49 km) 
i a la Trail (26 km) respectivament. 
El també màster Enric Mayà i la ve-
terana Llum Capilla van ser segons a 
la Half | RJ
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El sènior B del CH La Salle encaixa la 
primera derrota després de tres jornades  

El sènior B del CH La Salle va encaixar el 29 
d’octubre la seva primera derrota de la temporada 
a la pista del CH Ribes (33-23), que es consolida 
com un dels líders del grup B de Quarta Catalana. 
L’equip de Javier Córdoba, que havia guanyat els 
dos primers partits contra l’UEH Calella B (20-27) i 
el CHE Lloret (27-19), ocupa la quarta posició amb 
4 punts. D’altra banda, el sènior A lassal·lià és sisè 
a 1a Estatal amb 9 punts i encadena quatre jorna-
des sense perdre amb tres empats i una victòria. En 
canvi, el sènior femení segueix sense puntuar des-
prés d’haver disputat sis partits a Lliga Catalana | RJ 

HANDBOL

JU
KK

A 
PÄ

TY
N

EN
JA

M
Enric Dalmau i Jordi López, de l’UltraJam, brillen a la 
3a Copa Catalana de Curses de Resistència de la FEEC

La secció de muntanya de la JAM, que es va inscriure aquesta temporada 
a la Federació d’Entitats Excursionistes de Catalunya, ha aconseguit un 
gran èxit a la 3a Copa Catalana de Curses de Resistència, sent l’únic club 
que ha situat dos dels seus atletes, Enric Dalmau i Jordi López, entre els 
deu primers de la classifi cació absoluta sumant les posicions aconseguides 
a les proves del seu calendari: Pels Camins del Matxos, Half Ultra Estels del 
Sud, Cadí Marató, Cursa de Resistència Valls d’Àneu, Half Ultra Trail Serra 
Montsant i Roures Extrem. Dalmau, de 52 anys, ha guanyat a la categoria 
Màster, mentre que López, de 44, ha estat segon a la de Veterans | RJ 
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FUTBOL SALA

El cadet A del CFS Montcada perd 
després de dues victòries seguides
L’equip de Carlos Riquelme és vuitè al grup 1r de 1a Divisió amb un total de 6 punts 

FUTBOL SALA
El juvenil de l’EF Montcada és segon a Tercera Divisió 
amb un balanç de tres victòries i una única derrota

El juvenil de l’EF 
Montcada només 
ha perdut un par-
tit contra el líder i 
és segon al grup 3r 
amb 9 punts grà-
cies a tres victòries
contra el CFS Ma-
tadepera (0-4), l’AE 
Fortaleza (7-1) i Es-
cola Pia B (5-3)  | RJ LA
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El cadet A del CFS Montcada, 
que havia encadenat dues vic-
tòries seguides contra el CN 
Sabadell B (0-1) i l’FS Sant 
Joan Vilassar de Mar B (5-1), 
va perdre a l’última jornada 
de forma contundent a la pista 
d’un dels líders, l’AEFS Arrels 
(11-1). Després de la disputa 
de quatre jornades, l’equip que 
entrena Carlos Riquelme ocu-
pa el vuitè lloc del grup 1r de 
Primera Divisió amb 6 punts 
i un balanç de dues victòries i 
dues derrotes | RJ 
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A l’última jornada com a local, el cadet A va superar l’FS Sant Joan Vilassar de Mar B (5-1)

HANDBOL
Presència del CH La Salle en un entrenament 
de la selecció catalana juvenil masculina
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El Club Lee Young obté sis medalles al 
Campionat de Catalunya de Poomsae
El club local va assolir el 16 d’octubre dos metalls d’or, un de plata i tres de bronze

El Club Lee Young va obtenir 
sis medalles (dos ors, una plata 
i tres bronzes) al Campionat de 
Catalunya de Promoció Infantil
i Adult de Poomsae que es va dis-
putar el 16 d’octubre al pavelló de 
la Mar Bella de Barcelona amb la 
presència d’un miler de competi-
dors. Izan Mateo (benjamí B) i 
Anjie Sun (alevina B) es van pen-
jar l’or. La plata va ser guanyada 
per Ángela Rodríguez (sènior 2) 
mentre que Lucas Fernández (in-
fantil A), Diego Martínez i Yaiza 
Grajales (ambdós alevins A) es 
van endur el bronze | RJ 
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Fotografi a dels representants del Lee Young que van competir al pavelló de la Mar Bella

FUTBOL

L’aleví A de l’EF Montcada guanya
el derbi contra el CD Montcada (5-3)
Després de cinc jornades, ambdós equips estan empatats a 6 punts a la classifi cació

L’aleví A de l’EF Montcada va 
guanyar per 5 a 3 el derbi contra 
l’aleví A del CD Montcada que 
es va disputar el 22 d’octubre a 
l’estadi de la Ferreria en un par-
tit corresponent a la 4a jornada 
del grup 13è de Segona Divisió. 
Després de la disputa de cinc 
partits, ambdós equips estan 
empatats amb 6 punts amb un 
mateix balanç de dues victòries 
i tres derrotes, ocupant la part 
mitja-baixa de la classifi cació | RJ 
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L’aleví A de l’EF Montcada va guanyar el derbi contra el CD Montcada que es va jugar a la Ferreria

KORFBAL
L’AEE Montserrat Miró encaixa, per una única 
cistella, la primera derrota a Segona Divisió Nacional 

L’AE Montserrat 
Miró, que havia gua-
nyat els dos partits 
que havia disputat, 
va perdre el 23 d’oc-
tubre a casa contra 
el KCB C (17-18) 
per una cistella de 
diferència. Els mont-
cadencs són quarts 
amb 4 punts | RJ

BÀSQUET
El júnior A de l’UB MiR ocupa el sisè lloc al nivell A 
amb un balanç de dos triomfs i tres ensopegades

El júnior A de l’UB 
MiR és sisè al grup 
1r del nivell A des-
prés de cinc jorna-
des. Els blaus han 
perdut tres partits i 
n’han guanyat dos. 
El seu últim triomf 
va arribar el 23 d’oc-
tubre contra el CB 
Torelló (69-60) | RJ SÍ
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Arnau Titos, jugador del CH La 
Salle, va participar en un entre-
nament amb la selecció catalana 
juvenil que es va fer el 30 d’oc-
tubre al pavelló de la Verneda de 
Barcelona. Titos té 17 anys i juga 
al juvenil A lassal·lià, tot i que ja 
ha debutat amb el sènior A | RJ

>> Mira la relació d’equips de l’UB MIR 
i el CD Montcada a 



Paloma Báscones
Melòmana. Filla d’una família de músics, per a Paloma Báscones (Lima, 1979) aprendre el 
llenguatge musical va ser tan natural com aprendre a caminar o a parlar. Va fer estudis superiors 
de direcció coral i educació musical, faceta professional que combina amb el treball d’investigació 
i recuperació de música medieval. Està vinculada a diferents projectes musicals com els cors de 
cambra Auditexaudi –format per sis veus femenines– i  Bach Zum Mitsingen –per divulgar les 
cantates de Bach. També és una de les fundadores del Festival Josep Soler, un dels compositors 
vius de música contemporània més prestigiosos d’Europa. Va venir a Catalunya fa 11 anys i viu a 
Montcada des del 2013 –a la Font Pudenta– , tot i que la seva vinculació amb el municipi comença 
6 anys enrera, quan assumeix la direcció de la Coral Mare de Déu del Turó. Formada en teràpies 
alternatives de la salut, creu que que el cant és un bon mitjà per alliberar emocions retingudes. 

‘El cant és una eina per 
desbloquejar emocions’

Sempre ha tingut clar que es 
dedicaria a la música?
No, de joveneta vaig tenir molts 
dubtes perquè, tot i que els meus 
pares eren músics, ni ells mateixos 
confi aven gaire que fos un mitjà 
per guanyar-se la vida. Tots dos 
tenien altres feines que garantien 
l’entrada d’un sou a casa. I encara 
avui dia, quan la gent et pregunta 
a què et dediques i dius que ets 
músic, sempre et fan una segona 
pregunta: I de què treballes? 
Finalment, ha pogut convertir la 
música en la seva professió.
És una aposta personal que genera 
incertesa a nivell laboral, però no és 
un preu massa alt per gaudir de la 
meva llibertat. No tinc caps i faig el 
que m’agrada. Em sento afortunada.  
Per què va optar per estudiar 
direcció coral?
Primer vaig fer piano, després 

guitarra, fl auta travessera, cant...
però, com no em decantava per 
cap instrument en concret, vaig 
escollir l’opció que em permetia 
tenir un coneixement general de 
tots els instruments.
Com valora l’experiència amb la 
Coral Mare de Déu del Turó?
Dirigir corals amateurs és interes-
sant a nivell social i humà. Et 
trobes davant d’un grup d’edats 
i nivells diferents i has d’adaptar 
la teva fei na a la capa citat d’apre-
nentatge de cadascú. Ara bé, sóc 
exi gent i intento forçar els límits per 
treure el millor de cadascú. També 
m’agrada la comunicació que 
s’estableix entre nosaltres.  
Per fer música, s’ha d’aprendre 
necessàriament solfeig?
No entenc la mania de solfejar...
La música és un idioma que sona 
i, si no sona, no té cap sentit. Les 

notes són només el dibuix per 
poder representar allò que ja saps. 
Els de la coral, per exemple, no 
saben música, però jo els faig llegir 
la partitura per intuïció i així tenen la 
sensació física que la segueixen.  El 
solfeig només s’hauria d’ensenyar al 
Conservatori.

No només dirigeix una coral sinó 
que en forma part d’altres.
Estic en un cor pilot que dóna 
cabuda a gent no professional del 
cant que vulgui interpretar algun 
cop a la seva vida una cantata de 
Bach. És una tradició provinent 

d’Alemanya, on hi ha una gran 
cultura musical, que  una fundació 
ha traslladat a Barcelona. Els qui 
s’apunten fan dos únics assajos 
un matí i una tarda de dissabte i 
ja actuen en un concert la mateixa 
nit. És una experiència molt bonica 
i intensa.
L’altra coral en què participa és de 
música medieval.
Sí, com veus , sóc un cul inquiet. 
Al grup Auditexaudi som sis noies 
i fem des de cant gregorià i fi ns 
a polifonies dels segles XIII i XIV. 
Un dels projectes en què estic 
treballant és en la recuperació 
de cançons provinents de l’arxiu 
del monestir de Sant Pere de les 
Puel·les, algunes de les quals no 
s’han tornat a interpretar des del 
1600! 
L’interessa, doncs, la investigació?
No tant per ella mateixa, sinó 

per la possibilitat de donar vida a 
composicions que porten segles 
sense ser interpretades.
La música cada vegada té menys 
pes a les escoles. Què en pensa?
Que hauria de ser una de les 
assignatures troncals perquè 
comporta molts benefi cis per a la 
concentració i la memòria. 
Diuen que també té propietats 
terapèutiques.
N’estic convençuda. De fet, 
imparteixo cursos de cant terapèu-
tic i és una eina formidable per 
desbloquejar emocions.
Li agradaria que els seus fi lls es 
dediquessin a la música?
De moment mostren més ganes 
de jugar al Lego que de fer 
música –tenen 6 i 7 anys. El cert 
és que n’està molt present a les 
seves vides, però no vull forçar-los 
perquè no és un camí gens fàcil.

‘No entenc la mania de 
solfejar... La música és 
un idioma que sona i, 
si no sona, no té sentit’ 

Directora de cors i cantant

A títol personal
LAURA GRAU
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